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KRŠKO, DNE 5. DECEMBRA 1952

1. decembra
naše Delo
GE, ASI & © OSVOBODILNE FRONTE OKRAJA KRŠKO D

sodelujmo vsi volivci pri izvolitvi 
najboljših predstavnikov delovne
ga ljudstva v ljudske odbore

Kako smo izbirali kandidate . .
Po živahnih volilnih pripravah, ki so 

politično zelo razgibale volivce po to
varnah, mestih in vaseh po vsem krškem 
okraju, smo se približali 7. decembru — 
dnevu volitev v ljudske odbore. Ob 
množičnem sodelovanju volivcev so v 
zadnjih tednih potekale žive razprave 
o tem, kdo naj bi kandidiral za člana 
občinskega oziroma okrajnega ljudske
ga odbora. Na zborih volivcev, na kate
rih so ljudje izbirali kandidate za ob
činski ljudski odbor, je bilo udeleženih 
nad 9500 volivcev (ali nad 21 odstotkov 
vseh volilnih upravičencev v okraju). 
Na tisoče volivcev je sodelovalo tudi 
pri določanju kandidatov za člane 
okrajnega ljudskega odbora. Prav tako

je na tisoče volivcev — neposrednih 
proizvajalcev v vseh gospodarskih pa
nogah — aktivno sodelovalo pri pri
pravah in izvedbi volitev v okrajni zbor 
proizvajalcev.

Brez pretiravanja lahko rečemo, da 
pri nobenih volilnih pripravah, kar jih 
doslej poznamo, ni sodelovalo pri izbiri 
kandidatov tolikšno število prebivalstva. 
V načinu določanja kandidatov kakor 
tudi v načinu volitev samih se odraža 
vera v delovne množice in njihova spo
sobnost. Prav v tem se pa tudi odražajo 
uspehi naše borbe za poglabljanje so
cialistične demokracije in za nadaljnjo 
graditev ljudskih odborov.

Kakšne kandidate bomo volili
Na kandidatnih listah za člane občin

skih ljudskih odborov v 26 občinah na
šega okraja je 1279 kandidatov, od ka
terih bo 514 izvoljenih za člane bodočih 
občinskih ljudskih odborov v smislu 
določbe okrajnega ljudskega odbora. Na 
kandidatnih listah za člane okrajnega 
ljudskega odbora je 156 kandidatov, od 
katerih se voli v bodoči okrajni ljudski 
odbor 62 članov. To pomeni, da imajo 
volivci veliko izbiro pri odločanju, kdo 
naj bi bil član bodočega občinskega ozi
roma okrajnega ljudskega odbora. Tako 
je sedaj stvar volivcev samih, da izvo
lijo najboljše izmed najboljših kandida
tov. Brez dvoma, da se bodo delovni 
ljudje krškega okraja skupno z ostalimi 
volivci Slovenije odločili s polnoštevil
no udeležbo na volitvah za tiste kandi
date —- člane OF — ki so s svojim do
sedanjim delom dokazali, da so vredni

zaupanja množic, ki so pošteni in de
lavni, ki so vztrajni pri premagovanju 
vsakodnevnih težav, ki si prizadevajo 
za politični, gospodarski in kulturno- 
prosvetni dvig občine, okraja, republike 
in nove socialistične Jugoslaviji kot 
celote. Skratka, ki se vsakodnevno in 
povsod borijo za socialistične odnose — 
za socializem.

Naj ne bo volivca, ki bi se dal pre
slepiti posameznikom, ki so se skušali 
vriniti, oziroma so se vrinili na kandi
datne liste zato, da bi zavirali uspešno 
delo bodočih ljudskih odborov ali ki bi 
skušali zavirati uspešen potek volitev. 
Takim ljudem, pa naj njihov glas pride 
od koder koli, gre za lov osebnih ko
risti na račun drugih, a delo za dobro
bit občine in graditve našega boljšega 
življenja jim je povsem tuje.

vilno bi bilo, če bi se zaradi dozdevnih 
ali morebitnih dejanskih nepravilnosti 
v zvezi z davki, kar bo možno in tudi 
nujno upoštevati pri dokončni davčni 
odmeri za leto 1952, kdor koli odrekel 
volilni udeležbi ter da ne bi oddal svoj 
glas najboljšemu kandidatu, kajti v de
lokrog ljudskih odborov ne spadajo sa
mo davčna vprašanja, temveč so nalo
ge teh odborov veliko širše in večje.

KAJ JE NAŠA DOLŽNOST 
7. DECEMBRA

V nedeljo 7. decembrai se bo odločalo 
o tem, kakšni ljudje bodo v prihodnjih 
treh letih člani ljudskih odborov. Vse 
večja samostojnost in pomen ljudskih 
odborov ter nadaljnji razvoj sociali
stične graditve nalaga bodočim ljudskim 
odborom velike in odgovorne naloge. 
Voliti za člane ljudskih odborov ob 
polni udeležbi volivcev poštene, spo
sobne in socialistični graditvi predane 
ljudi pomeni zagotoviti uspešno delo 
ljudskih odborov, pomeni politični, go
spodarski in kulturno-prosvetni dvig 
občine, okraja, pomeni prispevati k 
ustvarjanju boljše bodočnosti delovnega 
ljudstva neodvisne, socialistične Jugo
slavije.

L. Mlakar.

Zakaj bom volil. . .
Zato, ker hočem soodločati pri izbiri občinskega vodstva, 

ker mi ni vseeno, kdo bo vodil našo občino, 
ker je dobila z novim zakonom občina več samostojnosti, to 
se pravi obsežnejše pravice,
ker se zavedam, da bodo novi občinski ljudski odbori mo
rali odigrati važno vlogo pri preobrazbi našega zaostalega 
kmečkega gospodarstva,
ker želim, da vodijo našo občino politično zreli, narodno 
zavedni ljudje, ki bodo kos gospodarstvu v naši občini, 
ker želim, da bodo predstavniki naše občine tisti ljudje, ki 
z lastnimi rokami ustvarjajo bogastvo naroda, 
ker hočem, da bo oblast v dobrih rokah, ki bo tudi v bodoče 
skrbela za nas delovne ljudi,
ker sem za republiko Slovenijo in Zvezno federativno re
publiko Jugoslavijo,
ker zaupam Zvezi komunistov Jugoslavije in tovarišu TITU,
ker se zavedam, da se imamo edino ZKJ in tovarišu Titu
zahvaliti, da smo neodvisni na naši svobodni zemlji,
ker sem za mir, za katerega se bori tudi naša država,
ker verujem v veliko prihodnost naših narodov in sožitje
vseh narodov na svetu,
ker sem tudi danes zaveden član OF.

Zato želim častno opraviti državljansko dolžnost — zato bom volil!

Glavne misli iz releraia tov. Colarič Lojzeta 
na plenuma okrajnega odbora OF Krško

V čem obsloja pomanjkljivost volilnih sestankov
Na predvolilnih sestankih in zboro

vanjih so organizacije OF, ZKS, AFZ 
in LMS mnogo razpravljale o velikem 
pomenu volitev in nalogah bodočih 
ljudskih odborov, volivci so se sezna
njali z mednarodnim položajem, o vlogi 
Jugoslavije, ki jo odigrava na svetovni 
politični pozornici itd. Vendar niso bili 
redki primeri predvolilnih sestankov, 
ki so bili pomanjkljivi v tem, ker niso 
konkretno razpravljali o perečih gospo
darskih, komunalnih problemih občine, 
o problemih, s katerimi se bodo morali 
nujno baviti in jih reševati bodoči ob
činski ljudski odbori za časa njihove 
triletne mandatne dobe, tako n. pr. o 
popravilu in izgradnji potov in cest, 
vodovodov, elektrifikaciji vasi, o melio
racijskih delih, o dvigu kmetijske pro
izvodnje, o znižanju proizvodnih stro
škov itd. Ne gre tu za prazne obljube, 
za »predvolilni golaž«, temveč za to, da 
bi se razvila iniciativa volivcev, da se 
osvetlijo pereče naloge bodočih ljudskih 
odborov ter da v ljudske odbore iz
volimo take ljudi, ki bodo sposobni 
dvigati splošno blagostanje občine in 
ki bodo znali odkrivati možnosti za 
ustvarjanje dohodkov občine, ki bi jih 
koristno porabili za komunalno dejav
nost, kar je vsekakor v mnogih občinah 
možno in nujno.

Seznanjanje volivcev o važnih lokal
nih in širših gospodarskih vprašanjih, 
o vlogi, ki jo ima Jugoslavija v med
narodnem merilu itd. je bilo marsikje 
zasenčeno na račun razpravljanja o tre
nutnih davčnih vprašanjih. Slišale so 
se razne kritike, da okraj ni povsem 
pravilno ravnal pri obremenitvah občin 
s četrto akontacijo, da ni pravega so
razmerja v obremenitvi posameznih go
spodarstev itd. Na volilnih sestankih so 
prihajala do izraza mišljenja nekaterih 
volivcev na vasi, da naj pride na kan
didatno listo tak kandidat, ki se bo 
boril proti davkom. Tako naziranje je 
zelo naivno, kratkovidno in škodljivo 
ne samo za socialistično skupnost, tem
več tudi za kmeta samega, kajti niti za 
trenutek ne smemo pozabljati dejstva, 
da pot k izboljšanju življenjskih pogo
jev našega kmeta ni v gonji proti dav
kom, ampak predvsem v dvigu kmetij
ske proizvodnje in znižanju proizvodnih 
stroškov, s čimer bo kmetu omogočeno 
ustvarjanje večjih dohodkov in s tem 
boljšega življenja.

S tem pa ni rečeno, da ni važno, da 
se davčna bremena pravilno razdele na 
občine, vasi in posamezna gospodarstva. 
Prav v tej smeri bo nujno potrebno 
poglobljeno delo vseh ljudskih odborov 
in sodelovanje volivcev samih. Nepra-

ITvodoma je tov. Colarič poudaril, da za
seda plenum okrajnega odbora OF neposred
no po VI. kongresu KPJ, oziroma Zveze 
komunistov Jugoslavije ter da bo resolucija 
kongresa, kakor tudi kongresni material pred
met večkratnih razprav na raznih sestankih, 
pri čemer bo pomagala Fronta odigrati važno 
vlogo.

VI. KONGRES KPJ —- KONGRES 
DELOVNEGA LJUDSTVA 

JUGOSLAVIJE
Nato nadaljuje: »Po svoji vsebini ni 

bil to samo kongres komunistov Jugo
slavije, temveč je bil to kongres vsega 
našega delovnega ljudstva, ki je osvet
lil našo težko, toda nad vse častno pot, 
pot socialistične graditve 'in nakazal 
perspektivo — nadaljnjo smer — raz
voja graditve socializma na vasi.«

ZGODOVINSKA POMEMBNOST 
VI. KONGRESA

»Največja zgodovinska pomembnost 
VI. kongresa obstoji v tem, da je v ce
loti potrdil in manifestiral ideološko 
zmago nad informbirojem. Edino pra
vilni politiki našega partijskega in dr
žavnega vodstva s tov. Titom na čelu 
se imamo zahvaliti, da smo se v letu 
1948 odločno uprli podjarmljenju od 
strani SZ, prikazali in razkrinkali nje
ne kapitalistične, izkoriščevalske odno
se ter imperialistično politiko Sovjet
ske zveze ne samo v očeh delovnih 
ljudi Jugoslavije, temveč v očeh sve
tovne javnosti. Zavedati se moramo, da 
nosi vlada SZ največji del odgovorno-

Proslave Dneva reoublike v Krškem okraju
V našem okraju so se na predvečer, kakor čanih pevskih tečkah je osem harmonikarjev 

tudi na Dan republike,^ vršile prav povsod zaigralo več lepih pesmi. Kot zadnja točka 
veličastne manifestacije in proslave. Vse pro- sporeda je bila uprizorjena enodejanka. Pro-
t-1,,.... nlr.n cn li i I n noirppiptnn dnkvn 1.: i _ _ _ -  onn Islave v okraju so bile neverjetno dobro obi
skane, programi sami so bili v pretežni ve
čini na višku. Ogromen obisk pri proslavah do
kazuje, da se nase ljudstvo v polni meri za
veda dneva rojstva naše republike, kjer so 
bili položeni temelji za izgradnjo naše so
cialistične domovine, kar pomeni ustvaritev 
lepšega žvljenja delovnemu ljudstvu Jugo
slavije.

KRŠKO
Na predvečer Dneva republike je šla po

vorka iz Vidma skozi mesto Krško in se

slave se je udeležilo okrog 300 ljudi. 
BRESTANICA

Takoj po 7. uri zvečer so se na pred
večer Dneva republike začeli zbirati ljudje v 
fizkulturnem domu ter jo napolnili do zad
njega kotička. V govoru je bil poudarjen po
men Dneva republike in orisani pogoji, pod 
katerimi se je naša republika razvijala. V 
zaključku govora so bili pozvani prisotni, da 
v počastitev Dneva republike izvrše vse svoje 
volilne dolžnosti 100% ter glasujejo za kan
didate, ki so predani naši socialistični misel- 

ustavila pred kino-dvorano. V nabito polni j nosti. Po govoru se je razvil pester program, 
dvorani je zbrani množici govoril sekretar > kjer so sodelovali sindikalni orkester, mo-

1 ški pevski zbor, pionirski zbor, mladinci z
rn.TTiimi rpeitaniinini It/I i>iMnhicl-

9. DECEMBRA PO POTI ZMAGO
VITIH PARTIZANSKIH ODREDOV

okrajnega komiteja tov. Zupančič o pomenu 
Dneva republike. Sledile so recitacije in pev
ske točke. Proslavo je poživel prizorček vi
demskih cicibanov in pionirjev »O planu«.

LESKOVEC
Tudi v Leskovcu se je na predvečer Dneva 

republike vršila proslava v zadružnem do- 
jnu. Po govoru tov. sekretarja občinskega

raznimi recitacijami itd. Polnoštevilen obisk 
proslave dokazuje polno predanost Brestan- 
čanov do naše socialistične stvarnosti.

PIŠECE
V Pišecah je bila proslava Dneva republike, 

katera bo še dolgo let ostala prebivalcem 
Pišec v nepozabnem spominu. O pomenu

komiteja ?o sledilele recitactlfin telo^ad^ J^rjTieniaV''vsf’tekoče"' 
točke. Za konec pa je pionirski pevski zbor ^LtJ„ .-„»„slovansko”a,=pa - -
zapel nekaj pesmi. Dopoldne se je pa v za
družnem domu vršila proslava šolske mladi
ce. Ob tej priliki je bilo 107 cicibanov spre
jetih v pionirsko organzacijo.

BREŽICE
V Brežicah so se na predvečer Dneva re

publike zbrali prebivalci Brežic in okolice v 
dvorani doma JLA z namenom, da proslave 
ta veliki zgodovinski dan. Govor je imel tov. 
ravnatelj gimnazije Javornik. V govoru je 
podrobno opisal razvoj ljudske oblasti, do
taknil se je predstoječih volitev v občinske 
ljudske odbore, pionirji so simbolično prika
zali grb. Nakar so pevci odpeli »Le vkup, » puu«. ^
uboga gmajna«, »Mi gremo naprej« in še , orkester. Proslavi 
nekatere borbene partizanske pesmi. Po kon- I 500 ljudi.

naletelo jugoslovansko ljudstvo pri izgradnji 
svoje domovine. Sledil je zelo pester pro
gram, ki sta ga skrbno pripravili učiteljici 
tov. Kramerjeva in Krajnčeva. Proslave sa
me se je udeležilo ogromno, število ljudi. 
Ljudstvo se samo čudi, da šol. upraviteljica 
Kokotova in njen mož, ki službuje tudi kot 
učitelj na šoli, nista čutila potrebe in nista 
imela toliko državljanske zavesti, da bi se 
proslave udeležila.

SEVNICA
V Sevnici se je na trgu zbralo precejšnje 

število ljudi, ki so potem v povorki krenili 
v prosvetni dom. Uprizorjena je bila igra 
»Korak s poti«. Sodeloval je tudi sevniški 

je prisostvovalo okrog

Dne 9. decembra 1952 ob 7. uri zjutraj 
bo krenila glavna partizanska patrulja 
iz Kumrovca preko Bistrice ob Sotli na 
Osredek, kjer bo odkritje spominske 
plošče Miloševi četi ob 10,30. Stranska 
patrulja bo krenila istega dne ob 6. uri 
zjutraj izpred spomenika v Dobrovi 
preko Sromelj, kjer se ji priključi pa
trulja iz Sromelj, ki nadaljuje pot do 
Osredka. Druga stranska patrulja krene 
istega dne v dopoldanskih urah iz Se
novega preko Železnega do Osredka, 
kjer bo senovška godba sodelovala pri 
odkritju spominske plošče. Pri odkritju 
spominske plošče bo sodelovala tudi 
mladina nižje gimnazije iz Bistrice ob 
Sotli. Po odkritju spominske plošče in 
izvršeni slavnosti krenejo vse patrulje 
dalje proti Kozjemu, kjer bo 10. decem
bra ob 8. uri zjutraj predaja štafetne 
palice in spominske knjige partizanski 
patrulji, ki je formirana iz borcev celj
skega okraja.

Vabimo vse borce II. grupe odredov, 
borce Kozjanskega odreda in vse člane 
ZB našega okraja, da se v čim večjem 
številu udeležijo partizanske patrulje in 
slavnosti, ki bo na Osredku, kakor tudi 
svečanosti 10. obletnice ustanovitve 
II. grupe odredov, ki bo 14. decembra 
v Litiji. OO ZB NOV Krško.

s ti za vojno napetost, ki vlada na sve
tu, kajti hladna vojna ugaja SZ, poseb
no še zato, ker se je v zadnjih letih 
odnos sil v svetu precej izpremenil.«

SOVJETSKA GOSPODA JE HOTELA
VREČI JUGOSLAVIJO NA KOLENA

»Rusi so pričakovali, ko so leta 1948 
s sramotno informbirojevsko gonjo za
čeli blatiti našo domovino, da se bo na
ša stvarnost v nekaj dneh zrušila ter 
tako padla Jugoslavija kot plen v 
kremplje kremeljskih vlastodržcev. To
da podcenjevali so moč nove sociali
stične Jugoslavije in pozabili na to, da 
se je nova Jugoslavija rodila in kovala 
v krvavi revoluciji po svobodnih željah 
in vztrajni volji ogromne večine zaved
nih patriotov jugoslovanskega naroda. 
Protiljudska politika kremeljske gospo
de doživlja iz dneva v dan večje ne
uspehe in zasovraženost pri svetovnem 
proletariatu.«

JUGOSLAVIJA SE BORI ZA MIR 
V SVETU

»Brez dvoma, da je v takem stanju 
svetovnih spletk socialistična Jugosla
vija edina, ki se najodločneje bori za 
mir v svetu. Naša politika je miroljub
na, ne vsebuje nikakršnih imperialistič
nih klik in daje največjo podporo or
ganizaciji Združenih narodov za očuva- 
nje splošnega miru v svetu. Ta naša 
borba pa ne odstopa od odločnih zahtev 
do pravic, ki pripadajo delovnemu ljud
stvu sveta, predvsem pa malim zatira
nim narodom. Socialistična Jugoslavija 
je močan politični faktor v zunanjem 
svetu, ki vzbuja z njeno notranjo ure
ditvijo, posebno pa s poglabljanjem so
cialistične demokracije na vseh popri- 
ščih naše družbene javnosti, velikansko 
zanimanje v svetovni javnosti. Jasen 
dokaz za to so masovni obiski iz vseh 
držav sveta, razen iz SZ in njenih sa
telitov, kakor tudi obiski najodgovor
nejših predstavnikov in državnikov, ki 
prihajajo v našo domovino na važne in 
pomembne razgovore.«

OČITKI NAŠE DOMAČE REAKCIJE

Na očitke domače reakcije, češ da se pre
dajamo Zapadu, Ameriki in da postajamo 
kolonija enih in drugih je dejal:

»Na vsa ta in slična vprašanja je dal 
VI. kongres jasen in odločen odgovor. 
Mi smo za vsestransko sodelovanje med 
narodi, toda na enakopravni in demo
kratični bazi, pridržujemo si vse pra
vice, ki nam pripadajo v pogledu samo
stojnosti, brez kakršnegakoli zasužnje- 
vanja, bodisi v političnem, kulturnem 
in gospodarskem smislu. Sprejemamo 
gospodarsko pomoč, ker smo do nje 
upravičeni in to na principu, da so bolj 
razvite države dolžne pomagati indu
strijsko zaostalim državam, med katere 
spada tudi Jugoslavija.«

NALOGA FRONTNIH ORGANIZACIJ 
je seznanjanje širokih ljudskih množic fron- 
tovcev z zaključki kongresa, kajti predelava 
kongresnega materiala in izvajanje v živ
ljenje linijo, ki jo je dal kongres, predstav
lja izredno bogato vsebino dela frontnih or
ganizacij. Naša OF je od njene ustanovitve 
pa do danes odigrala veliko vlogo, tako v 
narodnoosvobodilni borbi, kakor v letih po 
osvoboditvi. Kot je bila za časa NOB pod 
vodstvom KP glavni tvorec vstaje proti oku
patorju in domačim izdajalcem, tako je danes 
pod vodstvom ZKJ posredna sila, ki zdru
žuje vse naše delovne ljudi v premagovanju 
vseh težav, katere se postavljajo pri graditvi 
socialistične Jugoslavije.

Po osvobojenju je prevzela OF nase 
veliko in zelo odgovorno nalogo, da čim 
tesneje poveže naše delovno ljudstvo v borbi 
za dokončno izgradnjo naše domovine. Naši 
dosedanji frontni aktivi so dokazali, da so 
sposobni reševati tudi najtežje naloge. To se 
je pokazalo posebno v letošnjem letu, v ka
terem smo napravili velik preobrat naprej v 
smislu politične, gospodarske in družbene 
dejavnosti. Nato je tov. Colarič govoril o 
deležu, ki ga je frontna organizacija dopri
nesla pri komasaciji krajevnih ljudskih od
borov, kjer je naše ljudstvo pri tem živahno 
sodelovalo, kar dokazuje, da so naši ljudje 
živo zainteresirani v vprašanjih izgradnje 
ljudske oblasti in v vseh ostalih vprašanjih, 
ki zadevajo življenjske, gospodarskopoiitične 
in upravne probleme. Nadalje je omenjal na
stop raznih preživelih pripadnikov predapril- 
skih političnih strank, ki se prilezli iz raz
nih zaprašenih kotov, misleč da je prišel 
čas, ko oni lahko zavirajo našo izgradnjo ter 
da se pririnejo na površje spet tisti ljudje 
in protiljudski elementi, ki so ves čas stare 
Jugoslavije izdajali ljudske interese v svojo 
korist in v korist starih političnih klik, 
čigar eksponenti so bili.

Nadalje omenja primere, ko so gotovi ljud
je zanašali zmedo med naše ljudstvo, samo 
da bi__dosegli svoj umazani cilj, to je, da bi 
zmanjšali vlogo in bistvo ljudske oblasti ter 
obnovili staro predvojno »županstvo«, pri 
katerem bi imel glavno besedo bivši vaški 
magnat m pa kler. Takim primerom je bil 
po veliki meri vzrok v tem, da tamkajšnje 
frontne organizacije niso klile na svojem 
mestu. Drugi negativni pojav, ki ga omenja 
preda v a t e I j obstoji v dejstvu, da ne
kateri naši vaški in občinski frontni odbori 
niso pristopili k svojemu članstvu in mu po
jasnili spremembe v razvoju ljudske oblasti. 
To _ se pravi, da nekateri naši frontni od
bori pasivno sledijo družbenemu razvoju ali 
pa cejo nasedajo različnim tolmačenjem in 
čvekačem na vasi, ki namenoma zavajajo 
naše delovno ljudstvo in mu tolmačijo naš 
družbeni razvoj tako, kakor pač prija njim 
in onim, ^ katerih eksponenti so in v čigar 
interesu je, da so in ostanejo osnovne plasti 
delovnih ljudi v neznanju in nepoučenosti. 
Kot nadaljnjo napako omenja premalo bud
nost. pri volitvah v frontne odbore, ki do
pustijo, da so prišli v mnoge frontne odbore 
slabi in pasivni ljudje. Zavedati se moramo, 
da ravno negativni ljudje v teh odborih na
menoma zavirajo delo Fbronte na terenu, ker 
vedo, da je mnogo težje zavajati tiste, ki so 
o stvareh našega družbenega razvoja na te
kočem, kakor pa tiste, ki so v neznanju in 
nepoučenosti, Z ozirom na navedeno ni na
loga frontne organizacije samo, da politično 
vzgaja in poučuje svoje članstvo, temveč da 
so frontovci z ozirom na nagel razvoj druž
bene sedanjosti temeljito poučeni o vsem, 
kar se dogaja v politični, gospodarski in 
oblastveni dejavnosti.

FRONTNA ORGANIZACIJA IN 
KOMUNALNA DEJAVNOST 

Frontne organizacije lahko mnogo 
storijo pri mobilizaciji svojih članov pri 
izvajanju gospodarskih komunalnih 
nalog, ki so izredno važnega pomena 
ne samo za prizadete člane Fronte, am
pak tudi za frontne organizacije v ce
loti. Se danes imamo primere, da dru
žine stanujejo v hlevih in na skednjih, 

(Nadaljevanje na 2. strani)

Glasujmo za močno in neodvisno Jugoslavijo 
temelj miru In svobode
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Glavne misli iz relerata tov. Colariča 
Lojzeta na plenumu okrajnega odbora

OF Krško
(Nadaljevanje s 1. strani) 
čeprav smo že 7 let po osvoboditvi in 
so se tudi od strani višjih forumov 
ljudske oblasti dajali precejšnji krediti 
za obnovo podeželja. Pri tem pa je 
vprašanje, kako so se ti krediti delili, 
v koliki meri so frontne organizacije 
sodelovale pri pravilnem razdeljevanju 
teh kreditov. So na razpolago podatki 
o primerih, da so se s temi krediti oko
riščali bivši funkcionarji obnovitvenih 
zadrug, ki so sebi obnavljali in postav
ljali gospodarska poslopja, dejansko po
trebni pa so se morali vseliti v hleve. 
V koliki meri je Fronta na vasi sode
lovala pri tem vprašanju in ali je sploh 
sodelovala, je zopet vprašanje zase. Na
pake smo ugotavljali, nismo jih pa tudi 
odpravljali. Tako kot pri vprašanju ob
nove, je bilo tudi pri vprašanju popra
vila vaških poti in drugih komunalnih 
objektov, katerih redno vzdrževanje je 
bistvene važnosti za nemoteno in uspeš
no delo na področju našega gospodar
stva. i
POMOČ IZVRŠNEGA ODBORA OF
Poglejmo si, kako je izvršni odbor 

OF pomagal pri obnovi in komunalni 
dejavnosti krškega okraja. Samo v le
tih 1952 smo prejeli pomoči v skupnem 
znesku 5,850.000 dinarjev, članarina 
frontovcev našega okraja pa je znašala 
leta 1951 604.316 din, v letu 1952 pa 
183.309 din, skupaj so torej vplačali 
frontovci na članarini 787.625 din, kar 
pomeni, da znaša pomoč OF našemu 
okraju nad 5,000.000 din več, kakor zna
šajo prispevki članstva svoji organiza
ciji. Na tem primeru se jasno vidi, da 
so bile frontne organizacije in frontov
ci sami pasivni v organiziranju med
sebojne pomoči in da so pričakovali ter 
zahtevali pomoč od ljudske oblasti in 
političnih forumov.
KOGA BOMO VOLILI V OBČINSKE
IN OKRAJNE LJUDSKE ODBORE?
Ko razpravljamo o gospodarstvu, o 

komunalni dejavnosti in ostalih gospo
darskih vprašanjih, moramo istočasno 
pomisliti tudi na organe, ki izvajajo 
različne ukrepe, odločbe in zakone v 
svojem območju. Menda ni bilo frontne 
konference, na kateri ne bi bilo poudar
jeno, da je nosilec oblasti ljudstvo, ki 
preko svojih izvoljenih predstavnikov 
izvaja in izvršuje svojo voljo. Vpraša
nje pa je, kakšni so ti predstavniki de
lovnega ljudstva, komu je ljudstvo na 
volitvah izreklo svoje zaupanje?

Ko se pripravljamo na volitve v ob
činske in okrajne ljudske odbore, mo
rajo frontne organizacije na svojih se
stankih ponovno pregledali in prereše
tati vse kandidate za občinski in okraj
ni ljudski odbor. Končno moramo že 
prenehati z dosedanjo prakso, po kateri 
se dogaja, da so na predvolilnih sestan
kih izbrali za kandidate nemogoče lju
di, ker so se dobri frontovci branili 
sprejeti kandidaturo. V ljudskih odbo
rih smo do sedaj tako imeli tudi ljudi, 
ki niso samo oteževali pozitivno delo od
bora. temveč ga celo zavirali v škodo 
volivcev, ki so potem preklinjali odbor
nike in ljudsko oblast, sami sebe pa ni
so vprašali, v koliki meri so pri izbiri 
kandidatov in pri volitvah izpolnili svo- j 
jo dolžnost, tako napram sebi, kakor I 
napram skupnosti.

V našem skupnem interesu je, da 
pridejo v nove občinske odbore in v 
okrajne odbore najboljši ljudje. Zato je 
naloga frontnih organizacij, da se po
govorijo o svojih kandidatih ter da or
ganizirajo tudi individualno propagan
do za najboljše kandidate. Ni dovolj, da 
samo razpravljamo o davkih, ampak 
moramo imeti v pretresu celotno go
spodarsko problematiko kraja in vasi, 
ker od pravilnosti vodenja gospodar
ske politike zavisi tudi pravilnost izva
janja oblastvenih in političnih nalog.

ČEMU »SVET PROIZVAJALCEV«
Letošnje volitve imajo še prav pose

ben pomen zaradi tega, ker se izvajajo 
volitve tudi v »Svete proizvajalcev«, ki 
bodo soodločali poleg okrajnega ljud
skega odbora po vprašanju dajatev 
davčnih obvezancev, po vprašanju 
družbenega plana in v vseh važnejših 
gospodarskih ukrepih, ki se tičejo naše 
celotne gospodarsko-družbene proble
matike. Zato je tudi zelo važno vpraša
nje, kakšni ljudje bodo zastopali naše 
proizvajalce v Svetu. V nobeni drugi 
državi ni v pogledu volitev predstav
niških organov tolikšne demokracije, 
kot pri nas v Jugoslaviji. V smislu de
centralizacije prehajajo oblastvene kom
petence vedno bolj na nižje organe, na 
nas frontovcih pa je, da se bomo izka
zali vredni zaupanja, ki smo ga deležni 
od strani našega vodstva in naših vo
livcev.

LETOŠNJA SUŠA IN NJENE 
POSLEDICE

Zdi se mi potrebno, da se dotaknem 
tudi našega notranjega gospodarskega 
vprašanja, ki je v tesni zvezi poleg 
ostalega tudi z letošnjo sušo. Težke po
sledice letošnje suše, ki jih občuti naše 
gospodarstvo, morajo sorazmerno in 
enako premagati vsi sloji prebivalstva. 
Razumljivo je, da so bili kot pomoč za 
obvladovanje težav nastali po suši pra
vilni in umestni gotovi ukrepi, izdani 
od strani zvezne vlade. Med te ukrepe 
sodijo: prepoved izvoza osnovnih kme

tijskih pridelkov, omejitev uvoza vseh 
predmetov, ki niso za gospodarstvo in 
široko potrošnjo nujni ter omejitev iz
plačil plač iz presežnega plačilnega fon
da, ki ga ustvarjajo delovni kolektivi. 
Naši delavci in uslužbenci so pravilno 
razumeli splošno korist teh ukrepov, 
katerih končni cilj je, uravnovešenje 
naše plačilne bilance in preprečitev 
dviganja cen.

PRISPEVEK NAŠIH DELOVNIH 
KOLEKTIVOV

Okrajni družbeni plan za leto 1952 se 
pozitivno izvršuje. Delovni kolektivi 
naših podjetij presegajo obveze, spre
jete z družbenim planom, tako v po
gledu količine proizvodnje, oziroma 
storitev, kot pri ustvarjanju akumula
cije. Tem bolj je to razveseljivo, ker 
se ti presežki ustvarjajo ob planiranem, 
to je nepovišanem plačilnem fondu. Ob
stojajo vsi izgledi, da bodo podjetja v 
našem okraju ustvarila do konca Uta 
namesto prvotno planirane akumulacije 
980 milijonov, okoli 1 milijardo in 200 
milijonov dinarjev. Iz tega lahko pre
sodimo vso količino deleža, ki ga dajejo 
naši delovni kolektivi celotni družbi za 
njene potrebe.

Poleg tega pa ustvarjajo delavci po 
obratih in delavnicah tudi znatne skla
de, s katerimi prosto razpolagajo. Ve
čina naših večjih podjetij je pravilno 
razumela poziv pristojnih občin za po
moč pri graditvi nujno potrebnih ko
munalnih investicij. Predvsem je omem
be vreden kolektiv rudnika Senovo, ki 
je pripravljen odstopiti občini Senovo 
večji del ustvarjenih lastnih skladov za 
graditev občinskega doma na Senovem. 
Tovarna Celuloze Videm pa je dodelila 
mestni občini Videm-Krško 4 milijone 
za kritje začetnih del pri gradnji vodo
voda v Krškem. Ta dejstva so merilo 
visoke zavesti teh dveh delovnih ko
lektivov.

VPRAŠANJE DAVKOV
Ko govorimo o dolžnosti sorazmerne

ga premagovanja in posledic letošnje 
suše, je potrebno, da se ustavimo tudi 
pri vprašanju davkov. Letošnja suša je 
v celotnem jugoslovanskem merilu po
vzročila znaten količinski izpadek v 
kmetijskih proizvodih. Kot posledica 
tega je, da je ob povprečno istem po
vpraševanju po kmetijskih proizvodih 
padla normalna ponudba teh proizvo
dov na trgu. Rezultat tega je dvig cen 
kmetijskim proizvodom v breme našega 
potrošnika. Sicer ne obstoja nevarnost 
kakšnega ponovnega bistvenega dviga
nja cen, vendar je kmečki proizvajalec 
po sedaj formiranih cenah za manjšo 
količino blaga prejel ista ali pa še več
ja denarna sredstva, kot v preteklem 
letu.

Zaradi tega tudi ne moremo govoriti 
o kakšnih pretiranih ali nezmotljivih 
davkih, čeprav so letošnje davčne akon
tacije, predvsem pa pritisk za 4. tro
mesečje, višji od lanskega. Končno je 
pa tudi kmečki sektor prebivalstva dol
žan, da doprinese svoj delež pri prema
govanju posledic suše.

O nekaterih aktualnih vprašanjih 
kmetijskega zadružništva

V DRUGEM DELU REFERATA TOVARIŠA COLARIČA NA PLEMUMU 
OKRAJNEGA ODBORA OF V KRŠKEM JE BILO GOVORA O VPRAŠANJU 
KMETIJSKEGA ZADRUŽNIŠTVA, KI GA ZARADI AKTUALNOSTI 

V CELOTI OBJAVLJAMO:

Kmetijsko zadružništvo spada danes 
prav gotovo med najbolj aktualna vpra
šanja našega kmečkega gospodarstva. 
To vprašanje ni važno — kakor to ne
kateri smatrajo — samo zaradi neke 
načelne državne linije, temveč zaradi 
izboljšanja življenjskih pogojev tistega 
prebivalstva, ki se neposredno bavi s 
kmečko proizvodnjo.

Razne analize v naši kmečki proiz
vodnji kažejo, da ne dosegamo v raznih 
proizvodnih panogah niti polovico tiste 
količine od povprečja, ki ga dosegajo 
v razvitih industrijsko agrarnih drža
vah. Na primer: pri nas znaša povprečje 
hektarskega donosa pri belih žitih 1200 
kilogramov, drugod pa 2000 do 3000 kg. 
Pri koruzi: pri nas 1500 kg, drugod 3000 
do 4000 kg; krompir: pri nas 8 centov, 
medtem ko znaša drugod 150 do 200 
centov; pridelek vina znaša pri nas po
vprečno 30 hi na hektar, drugod 100 do 
250 hi. Mlečnost pri kravah se pri nas 
računa povprečno okoli 1000 litrov na 
leto pri eni kravi, drugod 2000 do 3000 
litrov. (Rentabilna reja krav je samo 
pri mlečnosti nad 2000 litrov.)

V našem okraju pride na eno delovno 
osebo približno 1 hektar obdelovalne 
zemlje, drugod, na primer v Kanadi, 
Nemčiji, Ameriki, pa približno 15 ha 
obdelovalne zemlje in tudi več. To po
meni, da stane nas proizvodnja 15-krat 
več in to ob hujših fizičnih naporih. Pri 
nas uničijo razne bolezni in škodljivci 
20 do 40 odstotkov kmetijskih pridelkov. 
Ako računamo, da je narodni dohodek 
pri kmetijskih pridelkih znašal v lan
skem letu 1 milijardo 43 milijonov din, 
znaša ta škoda okrog 298 milijonov din. 
Ce primerjamo dalje to, da imamo 
12.000 krav, ki dajejo danes po 1000 lit. 
mleka na leto, in ako bi mi molznost 
dvignili pri eni glavi samo za 500 litrov, 
bi to znašalo letno 6 milijonov litrov 
mleka ali 90 milijonov dinarjev v de
narju. Dalje, recimo, da imamo samo

4000 ha vinogradov, v katerih naberemo 
povprečno 30 hi na hektar, kar da skup
no 120.000 hi, ali v denarju računano po 
60 din liter, kar znese 720 milijonov din. 
Ako bi zvišali donos na hektar samo na 
60 hi, kar bi bilo zelo malo v primeri 
z drugimi državami, bi na ta način do
bili 720 milijonov dinarjev več narod
nega dohodka. Poleg tega vzemimo, da 
imamo 3500 ha orne površine posejane 
s krompirjem ter predpostavimo, da je 
pri nas povprečni donos 80 do 100 cen
tov na hektar, kar da v pridelku 35 mi
lijonov kilogramov, oziroma ako raču
namo kilogram po 15 din, bi to zneslo 
525 mili j on v din. Mi bi pa z nekoliko 
boljšo obdelavo, dobrim semenom in 
gnojenjem lahko dvignili donos na 150 
centov na hektar; to bi zopet dalo 264 
milijonov dinarjev več dohodka. Ako 
vse to seštejemo, kar smo zgoraj raču
nali in primerjali, dobimo naslednje 
številke:

Škodljivci in bolezni nam uničijo za 
298 milijonov din, pri mleku izgubimo 
90 milijonov din, pri vinu 720 milijonov 
dinarjev, pri krompirju pa 264 milijo
nov dinarjev, kar nam da skupno eno 
milijardo 372 milijonov dinarjev.

Tako izgleda naše gospodarstvo. Pri 
tem smo pa vzeli le nekako glavne kul
ture, medtem ko nismo računali izpada 
pri prašičih, mesu, sadju, vrtnih in in
dustrijskih rastlinah ter da ne omenimo 
zanemarjenost naših gozdov. Kričimo in 
se pritožujemo nad plačilom 160 mili
jonov dinarjev davkov, medtem ko zelo 
malo govorimo o milijardnih zneskih, 
ki nam ostanejo neizkoriščeni.

NARODNI DOHODEK V NAŠEM 
OKRAJU

Po približni oceni bo prišlo na enega 
kmečkega prebivalca v tem letu 14.860 
dinarjev narodnega dohodka. Ako bi mi 
uspeli dvigniti proizvodnjo na višino,

Večina davčnih zavezancev in občin
skih ljudskih odborov je takšno davčno 
politiko razumela kot nujno in edino 
pravilno. Ti so pravilno pristopili k 
razdelitvi davčnih obvez in vnovčeva- 
nju istih. To je povsod tam, kjer so 
množične organizacije, predvsem Fron
ta, pravilno tolmačili stvari in delale z 
ljudmi. Večje težave so pa tam, kjer 
tega ni bilo.

Med naše osnovne gospodarske na
loge prihodnjih tednov spada ravno 
vnovčevanje davčnih obvez. Doslej je 
še za okoli 60 milijonov nepobranih 
davkov. Za normalni in pravilni nadalj
nji razvoj našega celotnega gospodar
stva je neobhodno potrebno do konca 
leta ta sredstva zbrati. To nujnost na
rekuje tudi vprašanje pravilne izvrši
tve naših proračunskih izdatkov, ker 
bomo proračunske izdatke lahko krili 
samo z lastnimi ustvarjalnimi dohodki. 
Fronta mora tudi temu vprašanju po
svetiti vso pozornost in nuditi s svojim 
pravilnim delom med ljudmi vso po
moč občinskim ljudskim odborom.

SOCIALISTIČNA ZVEZA DELOVNIH 
LJUDI JUGOSLAVIJE

Na VI. kongresu je bil tudi sprejet 
predlog za preimenovanje Ljudske fron
te v Socialistično zvezo delovnih ljudi 
Jugoslavije. V tem predlogu pa se od
raža globoka vera v delovnih množicah, 
v njihovo socialistično zavest in nuj
nost političnega udejstvovanja ter so
delovanja v graditvi socializma. Naziv 
Socialistična zveza delovnih ljudi Ju
goslavije bo bolj odgovarjal vlogi in 
pomenu take množične organizacije, kot 
je OF. V novih pogojih, v pogojih vse 
večjega poglabljanja socialistične de
mokracije, v pogojih delavskega uprav
ljanja, zborih proizvajalcev, uveljavlja
nja delovanja svetov pri ljudskih od
borih v pogojih, oziroma v procesu, ko 
se zmanjšuje funkcija državnega apa
rata, so nujne tudi nove oblike, široke 
množične politične organizacije, ki 
združuje socialistične delovne ljudi, me
sta in vasi v borbi za izpolnitev naj
večje naloge, to je izgradnja socia
lizma.

kakor smo to prej nakazali, in kar se 
da doseči pri sedanjih pogojih, samo 
dobro voljo je treba pokazati, potem bi 
znašal narodni dohodek 2 milijardi 415 
milijonov dinarjev, na eno osebo bi 
torej prišlo 80.375 din, kar pomeni tri
kratni dvig življenjskega standarda. To 
pa še ni vse. Ce bi mi vsaj poljedestvo 
mehanizirali in ponekod vinogradništvo, 
bi na ta način sprostili vsaj eno četrtino 
ljudi oziroma družin, ki so zaposleni v 
kmetijski proizvodnji, ki bi se lahko 
vključili v industrijo in v druga javna 
dela. Posledica take izmenjave struktu
re prebivalstva bi zopet bila ta, da bi 
manjše število kmečkega prebivalstva 
z manjšim naporom proizvedlo mnogo 
več in seveda temu primerno bi se do
hodek znatno dvignil.

Vse to nam kaže — ako se bomo ho
teli iznebiti naše zaostalosti v kmetij
stvu — da bo morala po teh računih in 
primerjavah razmišljati vsaka občina 
ter si na podlagi take analize izdelati 
plan bodočega gospodarstva. V tem 
planu bodo morale biti predvidene kul
ture, ki v naših prilikah najbolj uspe
vajo, ter kako bomo donosnost teh kul
tur neprestano dvigali. Predvsem pa je 
treba takoj začeti z nabavo dobrih se
men ter plemenske živine, predvsem 
dobrih plemenjakov ter kje in kako 
bomo začeli z obnovo vinogradov in sa
dovnjakov. V tem pogledu so že sedaj 
nekateri okraji daleč pred nami. N. pr. 
okraj Maribor-okolica ima na obnovi 
stalno zaposlene tri rigolne garniture, 
ki pa ne zmorejo vsega dela, toliko je 
že sedaj naročil.

IŠČIMO NAPAKE TAM, KJER SO
Ne samo občinski odbori, temveč vsak 

gospodar mora postati danes računar in 
dober planer. Vsak mora znati prera
čunati, koliko mu njegova zemlja danes 
donaša in koliko bi mu donašala, ako 
bi se le malo zganil in podvzel potrebne 
korake za intenzivnejše gospodarstvo. 
Vsa ta vprašanja pa ljudje zanemarjajo 
in samo kritizirajo, da ni mogoče več 
gospodariti zaradi visokih davkov, cen 
itd. Tudi če ne bi bilo nobenega davka, 
se stanje ne bi dosti spremenilo, ker ne 
gre za 160 milijonov, ampak za cele 
milijarde, ki ostanejo neizkoriščene. 
Tudi se sliši prigovarjanje, češ umetni 
gnoj bi moral biti cenejši, pa bi ^ga 
kmetje kupovali in s tem povečali hekt
arski donos. Nobeden pa noče vedeti, 
da je ravno pri nas umetni gnoj v pri
merjavi s cenami kmetijskih proizvodov 
cenejši kot v katerikoli drugi državi ter 
cenejši kot je bil v bivši Jugoslaviji. 
Danes dobi kmet za 1 kg prodanega 
krompirja 2 kg umetnega gnoja. V bivši 
Jugoslaviji je bilo treba prodati 3 kg 
krompirja za 1 kg umetnega gnoja. 
Prav tako se dobi za 1 liter mleka 2 kg 
umetnega gnoja, ali za 1 liter prodanega 
vina celo 6 do 8 kg gnojila, medtem ko 
se ga je za časa stare Jugoslavije dobilo 
le 2 do 3 kg. Ko že drugje ne morejo 
iznesti svojega nezadovoljstva, omenja
jo nekateri visoke cene tekstila. Res je, 

(Nadaljevanje na 3. strani)

Ivo Pelicon Vzrolcl In cilji 
XIX. kongresa KP SZ

Moskovski kongres elite sovjetske biro
kracije pomeni pravzaprav desetletno maliko
vanje Stalina in slavljenje birokratskega 
državnokapitalističnega sistema. Celotno gra
divo z XIX. kongresa KP Sovjetske zveze 
bi dalo precej debelo knjigo, toda to ne za
radi tega, ker je v njem obdobje od XVIII. 
kongresa, t. j. od leta 1939, nadrobno raz
členjeno, marveč predvsem zaradi mnogih 
hvalospevov modremu vodstvu, največ seveda 
N a jmodre jšemu!

Vendar bi bilo napačno misliti, da je bil 
kongres ruske državnobirokratske Partije 
zgolj parada, da je njegov pomen zgolj for
malističen. Seveda je tudi to: na primer ob
ravnavanje načrta nove petletke (obdobje 
1951—1955), ko je tretjina obdobja oziroma 
skoraj dve leti plana že minilo, vsekakor 
govori v prid tezi o zgolj formalističnem na
menu kongresa. Peto »Stalinovo« petletko je 
sestavil birokratski stroj v Gosplanu že 1950. 
leta. Takrat pa niso vprašali za svet niti 
partijskih ne sovjetskih forumov, da o sode
lovanju delovnih kolektivov pri sestavi plana 
sploh ne govorimo. V prid tezi o formali
stičnih razlogih za kongres govori tudi izbor 
referentov o posameznih točkah dnevnega re
da, predvsem poročilo CK (Malenkov) in po
ročilo o novi petletki (Saburov). Oba refe
renta o najvažnejših točkah dnevnega reda 
kongresa sta navadna »birokratičika«, človeka 
brez revolucionarne preteklosti. Njune »za
sluge« so edino v tem, da sta zvesto in po
slušno izvrševala direktive najvišje birokrat
ske hierarhije. Malenkov kot dolgoletni Sta
linov osebni sekretar se je proslavil predvsem 
s spretnim špijoniranjem v najvišjih mo
skovskih krogih in z znatno pomočjo Stalinu 
pri reševanju »kadrovskih problemov« za časa 
množičnih čistk pred drugo svetovno vojno.

Mogli bi navesti še mnogokaj v prid trditvi, 
da so sklicali kongres predvsem iz formali
stičnih razlogov in da se ne bo v sovjetskem 
državnokapitalističnem stroju nič spremenilo. 
Vendar bi bil tak zaključek površen, nepra
vilen.

VZROKI ZA SKLICANJE KONGRESA

Pravi vzroki za sklicanje kongresa so mno
go resnejši, globlji. O tem priča tudi Stali
nov članek »Ekonomski problemi socializma 
v ZSSR«, objavljen tri dni pred začetkom 
kongresa. Ta članek pove predvsem dvoje: 
prvič, da Stalin še naprej razvija svoje držav- 
nokapitalistične »teoretične« koncepcije, da 
je pa moral od mnogih svojih prejšnjih od

stopiti, in to predvsem zaradi kritike in 
marksističnih tolmačenj naše Partije in naših 
voditeljev o raznih pojavih v prehodnem ob
dobju; drugič, da je misel v Sovjetski zvezi 
zašla v slepo ulico, da se ne more razviti, ker 
je postala služkinja vladajočih krogov. Ta 
kriza v teoriji pa je seveda samo odsev krize 
celotnega sovjetskega družbenega sistema.

Splošna kriza, ki čedalje bolj zajema druž
beno bit Sovjetske zveze, pa vse bolj ogroža 
vladajočo birokratsko kliko Stalina in njego
vih somišljenikov. Napake, čedalje večje in 
številnejše, je vse težje skrivati in postajajo 
vse bolj nevarne. V položaju, ko stavbo po
dirajo tisti, na katerih pravzaprav sloni (bi
rokrati, člani državne Partije), je bilo po
trebno (ko je problem postal grozeč), začeti 
čistko prav v lastnih »partijskih« vrstah, da 
bi privilegirani despoti lahko še naprej in 
brez večjih pretresov izkoriščali množice.

Že pred kongresom so ostro kritizirali vse 
tiste, od najnižjih na birokratski lestvici pa 
do sekretarjev CK republiških Partij. Izvzet 
je bil seveda samo On in peščica Njemu naj
bližjih, najvidnejših hlapcev.

Kritika se je začela na republiških kongre
sih, ki so prikazali resnično sliko o položaju 
v republikah. Kritizirali so vse po vrsti, mi
nistre in sekretarje CK. Pomanjkljivosti so 
se vrstile od vseh gospodarskih panog do 
kulturnega življenja. Nič lepše ali ugodnejše 
slike ni dal niti sam kongres v Moskvi. Iz 
referata Malenkova in mnogih diskutantov se 
je kazala vsa resnost gospodarskih težav in 
problemov, ki jih birokracija zaman rešuje z 
administrativno-birokratskimi metodami.

GOSPODARSKI POLOŽAJ

Da bi moskovski oblastneži mogli izvesti 
svoje agresivne načrte, jim je seveda pred
vsem potrebna stalna ekonomska premoč nad 
nasprotniki, čeprav sorazmerno naglo razvi
jajo svojo težko industrijo, še vedno daleč 
zaostaiajo za zahodnimi velesilami. Da bi pa 
to prikrili pred svojimi ljudmi, si je Malen
kov (pa tudi ostali) pomagal z demagoškimi 
statističnimi mahinacijami. Primerjal je tem
po povečanja industrijske proizvodnje v Sov
jetski zvezi in ZDA od 1929 do 1951. Po nje
govem računu je narasla industrijska proiz
vodnja Sovjetske zveze v tem obdobju 12,6- 
krat, v ZDA 2-krat. Pri tem je seveda treba 
upoštevati dejstvo, o katerem pa Malenkov 
ni govoril, namreč da je industrijska proiz
vodnja v Sovjetski zvezi leta 1929 dosegla 
stopnjo iz 1913. leta. Sovjetska zveza je torej 
imela 1929. leta sorazmerno nizko materialno

osnovo, medtem ko pomeni leto 1929 za ZDA 
poslednje leto povojne prosperitete, ko so 
ZDA s svojim ekonomskim potencialom, z naj
bolj razvito materialno osnovo že zavzele vo
dilno mesto na svetu. Ni potrebna posebna 
ekonomska izobrazba za spoznavo, da pomeni 
1 odstotek povečanja industrijske proizvodnje 
v ZDA v absolutnem obsegu mnogo večje ko
ličine kakor 1 odstotek povečanja v Sovjetski 
zvezi. Američani trdijo, da ustreza industrij
ska stopnja, ki jo je dosegla Sovjetska zveza 
leta 1951, tisti stopnji, na kateri je bila Ame
rika leta 1316, ne upoštevaje dejstvo, da ima
jo ZDA okoli 50 milijonov prebivalcev manj.

Oglejmo si razmerje gospodarske moči ZDA 
1. 1951 in Sovjetske zveze po planu za 1. 1955:

Celokupna proizvodnja (v milij. t)
ZDA 1951 ZSSR 1955 
izvršeno plan

Železo 63,9 34
Jeklo 95,4 34,2
Premog 518,7 372,4
Nafta 309,0 68,9
El. energija (mld kWh) 432,3 162,4

Še realnejšo podobo prave gospodarske moči 
Sovjetske zveze bi dal vzporedni pregled pro
izvodnje na prebivalca. Sovjetska zve za znat
no zaostaja za razvitimi kapitalističnimi de
želami.

Ta dejstva, zlasti pa še hitra in energična 
reakcija zahodnih držav v preusmeritvi^ dela 
svoje industrije na oborožitveno po sovjetski 
agresiji na Koreji, vse to je prisililo ruske 
imperialiste, da so spremenili svojo taktiko 
v mednarodnem merilu, čeprav se seveda niso 
odpovedali svojim strateškim načrtom. To je 
seveda Stalin tudi »stalinsko« »teoretično« 
objasnil, češ da so protislovja med kapitali
stičnimi državami tolikšna, da bodo nujno 
povzročila vojno. Torej po Stalinu Sovjetska 
zveza nima prav nobenih interesov, da bi 
kjerkoli zanetila vojni požar.

POSLEDICE KASTOVSKIH ODNOSOV

Iz poročila Malenkova in iz diskusije je 
lahko spoznati vse posledice birokratske me
tode upravljanja gospodarstva po sovjetskem 
državnem aparatu in prave rezultate kastov- 
skih odnosov. Slabosti sistema so tolike, da 
jih ni mogoče več skrivati. Poraja se odpor, 
pasiven sicer, neorganiziran in naičešče_ ne
zavesten, toda vendar odpor! Zaostajanje v 
izpolnjevanju državnih planov v industriji, 
slaba kakovost proizvodov, visoki p oizvodni 
stroški, nespoštovanje norm, višanje nepro
izvodnih stroškov in izmeta, »šturmovščina«, 
t. j. nalet na izpolnitev proizvodnega plani 
zadnje dni v mesecu, fluktuacija delavcev, 
nizki hektarski donosi v kmetijstvu, upada
nje živinoreje itd., itd.. — ali niso vse to 
znamenja odpora delovnih množic proti biro
kratskemu sistemu in despotski bierzrhvi?

Zaustavimo se samo ob nekaterih izmed šte
vilnih primerov, ki jih je navedel Malenkov 
v svojem referatu, n. pr. o ekonomičnosti. 
Kot na j več j o težavo navaja velike izgube

zaradi pomanjkljive izrabe proizvajalnih sred
stev in pa visoke neproizvodne stroške. Samo 
v podjetjih zveznega značaja dosegajo zaradi 
teh vzrokov v 1951. letu skupne izgube 4,9 
milijarde rubljev, od tega samo pri izmetu 
3 milijarde rubljev.

Kot posebno nerentabilno navajajo grad
beno dejavnost. Storilnost je zelo nizka, z 
gradivom razsipavajo, mehanizacijo izkori
ščajo zelo slabo, administrativno-upravni 
aparat je velik. Namesto da bi imela ta go
spodarska panoga v 1. 1951 2,9 milijarde rub
ljev dobička, je imela 2,5 milijarde rubljev 
izgube.

Tudi v transportu so visoki neproizvodni 
stroški. Ne izpolnjujejo plana za prevoz bla
ga, goriva trošijo preveč itd.

Na vrsto je prišel tudi državni aparat sam. 
Malenkov priznava^ množični pojav, da je v 
državni upravi več nameščencev, kakor jih 
določa plan. To velja še posebno za oblasti 
ter za mestne, rajonske ustanove in organe. 
Značilno je, da je Malenkov govoril o visokih 
stroških in velikem državnem aparatu samo 
do oblastnih organov. Više ni šel oziroma ni 
smel iti, kajti v vrh birokratske stavbe bi 
bilo nevarno drezati.

O POLJEDELSTVU — SAMA GRAJA
Poveličevati uspehe v poljedelstvu je bilo 

referentom in diskutantom na kongresu naj
težje, zato so pa tem lažje naštevali slabosti 
in težave. Malenkov je začel s trditvijo, da 
odkup kmetijskih pridelkov mnogo stane"sov- 
jetsko državo. Osebno se je dotaknil prešte
vilnega aparata državne odkupne mreže, po
gosto odkupuje po več odkupnih podjetij iste 
proizvode na istem terenu; visoki so tudi iz
datki zaradi velikih razdalj ob prevozu od
kupljenih proizvodov, ker so odkupne postaje 
slabo razporejene. Med odkupom in pri vskla- 
diščevanju odkupljenih proizvodov se doga
jajo najrazličnejše zlorabe. Zaradi vsega tega 
ima sovjetska država nekaj milijard izgube.

Še prav posebno se Malenkov pritožuje na 
neproizvodne stroške in velike izgube v me
hanizaciji v kmetijtsvu. Priznava, da kme
tijsko stroje slabo izrabljajo, da ne varčujejo 
z njimi, in podobno. Zaradi slabe organiza
cije dela — trdi Malenkov — so velike iz
gube med žetvijo. A zaradi slabega varovanja 
živine je produktivnost majhna. Mogli bi 
naštevati kar naprej. Položaj na terenu je 
tako slab, da je bilo zato treba poklicati na 
pomoč Stalinovo zdravilo: kritiko in samo
kritiko . . .

Značilno je, da je Malenkov naštel kar šest 
osnovnih napak, ki so jih birokrati sami 
»opazili«. Ena prvih je preveliko forsiranje 
preselitve kolhoznikov v »agrogorodc« — ve
lika mesta (še ne zgrajena). Problemi sta
novanjskih gradenj niso primarni, zato tudi 
ni potrebno organzirati v kolhozih proizvod
nje apna in opeke. To jim »bo poskrbela 
država s svojo industrijo«. Glavna je kme
tijska proizvodnja! Kolhozniki morajo oprav
ljati samo to nalogo.
Nadaljevanje in konec v naslednji številki
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N-O-V-l-C-E—l-Z—N-A-Š-l-H—K-R-A-J-E-V
Iz seje Kmetijske zadruge v Brežicah

Na zadnji seji upravnega odbora 
kmetijske zadruge v Brežicah je med 
•drugim prišlo v razpravljanje tudi vpra
šanje nakupa 9 ha izsekanih gozdnih 
površin. Gozdni posestnik večje parcele 
v Dobravi je ponudil v nakup zadrugi 
svoj izsekan gozd. Nekateri člani od
bora so sicer bili za to, da se ta gozd 
nakupi, vendar pod vplivom člana nad
zornega odbora tov. dr. Zdolška, bivše
ga pravnega referenta okraja, so skle
nili, da ne bodo kupili tega gozda, češ, 
zadruga se s takimi posli ne bo bavila.

Takšno naziranje o obnovi naših go
zdov je popolnoma napačno. Prav za
druge bi morale biti tiste, ki bi morale 
imeti razumevanje do takšnih naših 
problemov. Čemu potem služi sklad za 
obnovo gozdov, ki se je zbral v teku 
leta v milijonskih zneskih. Polovica i

tega sklada pripada kmetijskim zadru
gam, katerih dolžnost je, da s tem skla
dom doprinesejo obnovi gozdov čim več 
je mogoče. Kako naj posestnik, ki so 
mu morda Nemci gozd posekali, ali ga 
je posekanega nasledil od svojih pred
nikov, ali so bile vzrok slabemu stanju 
gozda razne družinske zadeve (delitve, 
dota itd.), zasadi in obnovi gozd tako, 
da bo dajal dober prirastek. Za to je 
treba denarja, da se gozd na novo zasadi 
in ne samo to; za ta gozd bo treba pla
čevati davek morda 100 let, a dohodka 
ne bo. Zadruga pa mora imeti pred 
očmi dolgo dobo v naprej in skrbeti za 
to, da se taki zanemarjeni kapitali akti- 
vizirajo in to v korist večje skupnosti, 
ne pa posameznika, trenutnega posest
nika.

Inž. Šetinc.

Žalosten primer izkoriščanja
Še vedno imamo kmete, ki mislijo, da 

Brez mešetarjev ne morejo dobro pro
dati ali kupiti živine. Skoraj ni kupčije 
na sejmu, kateri bi ne dali svoj »amen« 
prav ti ljudje, ki jim lahko mirne du
še rečemo, da so delomrzneži in posto
pači. Namesto, da bi se posvetili svoje
mu delu na polju ali kjer koli že ter 
tako doprinašali svoj delež k izgradnji 
socializma, se sprehajajo iz sejma na 
sejem, ustvarjajo umetno povpraševa
nje, navijajo cene, odirajo kmete in se 
tako uvrščajo med tiste ostanke ljudi, 
katerim pravimo: izkoriščevalci delov
nega ljudstva...!

V ilustracijo pravkar navedenega 
Bom navedel primer, ki ni osamljen v 
našem krškem okraju. Takih primerov 
bi lahko navedel še več, toda nobeden 
od vseh ni tako žalosten, kot je žalosten 
primer B. iz senovške občine. Je kmet, 
ki poseduje samo 2,19 ha zemlje, da ne 
more biti govora o nekih velikih potre
bah živine za svojo uporabo. Vendar so 
potrebe pri njem velike. Hodi iz sejma 
na sejm, tu kupi, tam proda in vse sku
paj se neha prepozno, ko je že nekaj 
ljudi oškodovanih in ogoljufanih. Kako 
pa tudi ne, če zasluži pri eni kravi in 
telici ca. 8.000 dinarjev. Ali ni žalostno

odtrgati od ust 8.000 dinarjev neki 
kmečki družini iz hribov, ki je prodala 
živino mešetarju, ni bil dovolj iznajd
ljiv, toda oni drugi — ali si sme dovo
liti takšen zaslužek samo zato, ker je 
nekaj dni hranil to živino in jo nato 
dalje prodal?

Bračun iz Vel. Dola je kupil kravo 
za 2.000 dinarjev. Seveda, to ni mogla 
biti prvovrstna krava, toda že koža je 
vredna 2.000 dinarjev... Tisti revež, ki 
je moral za tako ceno prodati svojo 
kravo je še vedno doma. Torej krava 
ni poginila, saj daje celo po dva litra 
mleka na dan in jo ceni Bračun na
8.000 dinarjev, lahko pa je vredna tudi 
več....

To je kmečka trgovina. Ali pa je v 
tej trgovini vsaj malo morale? Od Bra
čuna bi bilo zelo lepo, če bi vrnil kra
vo Sikošku in mu čestital, ker je kra
va ostala pri življenju. Prav gotovo bi 
ta njegov korak naletel na hvaležnost 
pri Sikošku, ki bi mu rade volje vrnil
2.000 dinarjev, povrnil malenkostne 
stroške in mu še rekel: »Hvala.« Kar je 
več vredno, kot pa misel na nekega 
Bračuna, ki ga nesreča bližnjega prav 
nič ne gane ...

ljudska republika, ki se gradi na osnovi 
marksizma in leninizma. Obširno je na zbo
ru bil razpravljan naš notranji politično-go- 
spodarski položaj s posebnim poudarkom na 
vlogo kmetijskega gospodarstva in pot, ka
tero mora ista nujno voditi, ako hoče do
seči, da s čim manjšimi stroški čim več pri
dela. Zbrani volivci so z velikim zanimanjem 
sledili izvajanjem govornikov ter z vmesni
mi vprašanji potrdili, da razumejo pravilno 
pot, ki ga je začrtala ZKJ za izgradnjo naše 
socialistične domovine.

Požar v Leskovcu
Prejšnjo soboto so malo pred 13. uro opa

zili požar pri posestniku Žnidaršiču Ivanu v 
Leskovcu. Požar je povzročil 11-letni Rudolf 
Tomažič med potjo v šolo.

Da ni zgorelo ostalo gospodarsko poslopje 
in stanovanjska hiša, je zasluga leskovških 
gasilcev, ki so takoj prihiteli na pomoč. 
Kljub temu, pa je zgorelo precej krme in 
del kozolca, ki pa je bil zavarovan le za 
30.000 din.

Ali borne lake ljudi volili?

Odkritje spomenika 
v ŠCrmeiju

Na Dan republike je bilo v Krmelju od 
kritje spomenika žrtvam fašizma. Spomenik 
je odkril ravnatelj rudnika tov. Hegler. Slav
nostni govor je imel sekretar okrajnega ko
miteja tov. Zupančič. V svojem govoru je 
opisal življenje rudarjev v bivši Jugoslaviji 
v primerjavi na današnje stanje. Podal je 
tudi zunanjepolitičen pregled. Dotaknil se je 
bližajočih volitev in opozoril navzoče na važ
nost izbire kandidatov.

Po govoru so položili vence Okrajni komite 
ZKS Krško, OO ZB Krško, ZB Sevnica, ZB 
Radeče, množične organizacije iz Krmelja in 
svojci, člani predvojaške vzgoje so izstrelili 
tri častne salve, moški pevski zbor pa je za
pel »Žrtvam«.

Po odkritju spomenika je bil otvorjen 
Dom Svobode, ki so ga v letošnjem letu 
zgradili frontovci. Po odkritju je bila v dvo
rani, ki je prostorna in lepo opremljena 
brezplačna kinopredstava.

Odkritju spomenika in otvoritvi doma Svo
bode je prisostvovalo okrog 500 ljudi.

Iz Vidma
Na Vidmu bo delovni kolektiv tovarne Ce

luloze zgradil kopalni bazen, kateri bo go 
tov in uporaben že v prihodnji kopalni se 
zoni. Kolektiv tovarne bo iz sklada za pro
sto razpolaganje žrtvoval nekaj milijonov, iz 
česar je razvidno, da ima razumevanje za 
razvedrilo delovnega človeka.

Za enkrat še ni določeno, kje bo. ta težko 
pričakovani bazen stal. Vsekakor bi bilo 
bolj priporočljivo, da ga postavijo ob Savi,
hot; pa v bližini videmske postaje, kjer sto- voru je bila orisana zunanjepolitična "sitna 
gijo temelji zadružnega doma. Ker pa imajo cija ter vloga Jugoslavije, ki’ jo odigrava kol

namen vodo v bazenu ogrevati z izkoriščeno

V našem listu smo že večkrat pisali 
o ljudeh, ki skušajo zlorabljati našo so
cialistično demokracijo in se vriniti v 
naše občinske ljudske odbore, kjer bi 
zagospodarili zopet po načinu starih 
županstev iz predaprilske Jugoslavije. 
Mislim, da smo dovolj osvetlili vlogo 
odnosno značaj Zevnika in Slovenca iz 
Skopic, Debevca in Gričarja iz Velike
ga Trna, Strgarja iz Leskovca, nadalje 
bivšega hlapca bele garde Umek Jpžeta 
iz Polja, Debeljak Borisa iz Gabrijel 
ter znanega belogardista Hočevarja Jo
žeta iz Jeperjeka iz občine Tržišče. Med 
temi naj omenimo še bivšega tajnika 
iz Vel. Doline tov. Virant Jakoba, ki si 
je za časa svojega tajništvovanja znal 
pridobiti razne privilegije in tudi kori
sti od svoje funkcije. Poleg tega je bil 
on nekak organizator poslovilnega ve
čera Petra Drnovška, ko je isti odhajal 
iz Vel. Doline, kljub temu, da je dobro 
vedel, da je bil po osvoboditvi Drnov
šek zaprt zaradi špekulacije. Seveda na 
tem poslovilnem večeru ni smel manj
kati tudi Frigel Martin iz Jesenic, ka
teri ne smatra za potrebno, da bi bil 
član OF. Naj omenim še, da je Virant 
takoj po osvoboditvi raztrgal 100 dinar

ski bankovec in s tem hotel pokazati, 
da ne priznava naše nove Titove Jugo
slavije.

Zgoraj imenovani ljudje, katerih pre
teklost nam jasno dokazuje, da niso 
nikdar delali za interese našega delov
nega ljudstva, temveč da so imeli ved
no v mislih le svoje osebne koristi, ho
čejo priti danes zopet na površje in 
kandidirajo v naše ljudske odbore.

Prepričan sem, da bodo naši volivci 
in volivke spoznali te ljudi in jih od
ločno odklanjali, da bi zastopali njiho
ve interese v bodočih občinskih ljud
skih odborih. Ljudem, ki so za časa 
borbe izdajali svoj lastni narod s tem, 
da so vstopali v fašistične, belogardi
stične organizacije, nikakor ne moremo 
zaupati, kaj šele dopustiti, da bi ti ljud
je soodločali v naših odborih o politič- 
no-gospodarskem življenju v naših va
seh.

7. december bo dokazal, kakor so to 
že dokazali naši narodi za časa borbe, 
in zaupali svoje glasove treznim, pošte
nim in zavednim kandidatom, ki bodo 
delali v dobrobit našega celokupnega 
delovnega ljudstva krškega okraja.

V Podlogu so se sestali...
23. novembra 1952 je bil sklican sestanek 

kmetov iz naslednjih vasi: Vel. Podlog, Mali 
Podlog, G-ržeča vas, Vel. vas, Jelše, Pristava, 
Tkalce—Naklo, Malo Mraševo, Brod in Vel. 
Mraševo. Sestanek je imel namen, da se po
govore o ustanovitvi vodovodne skupnosti, 
katere namen bi bil ta, da se s svojimi 
lastnimi, združenimi silami in s pomočjo 
okraja in republike izvršijo melioracijska 
dela na površini več sto hektarjev obdelo
valne zemlje.

Sestanku, katerega je vodil podpredsednik 
OLO tov. Papež Joško je prisostvoval ing. 
Kerin Lojze kot zastopnik vodnega gospo
darstva za Posavje, ing. Benčina in kme
tijski tehnik Cimerman Martin, referent za 
kmetijstvo pri OLO Krško. Po uvodnih be
sedah tov. Papeža je o pomenu ustanovitve
trcvrl ATmd«A nln 1 v, *1 1 —paro, bo napeljava lažja," če bo v neposredni 5 vodovodne skupnosti govoril tov. ing. Kerin, 

bližini tovarne. p Navzočim kmetom je na preprost m razum
ljiv način objasnil kake koristi imajo kmet-

Graditelji pa naj že pri načrtu gledajo, da 
bo bazen obsežen, da bo ustrezal vsakovrstnim 
plavalnim tekmovanjem.

Iz Senovega
Na zboru volivcev na Senovem je bil po

dan izčrpen pregled dela dosedanjega občin
skega ljudskega odbora.

V zadnjem času je bila napeljana elektrika 
na Seden in bila dokončno urejena na Kali- 
sevcu m Stolovniku. S tem so sedaj vse vasi 
pod Bohorjem preskrbljene z elektriko. Ob- 
cinski odbor je predvidel 3-letni perspektivni 
plan dela. V načrtu imajo gradnjo občinskega 
doma, kjer naj bi bili tudi veliki prosvetni 
Pir°iSjt0 ,̂i g.r.adnj° hiše upokojencev, urediti 
elektrifikacijo na Dobravi in Mrčnih selih ter 
dokončati cesto Senovo—Veliki Kamen.

Zbori volivcev na Senovem so bili po večini 
prav dobro obiskani. Za kandidate so pred
lagali najboljše iz svoje srede. Med njimi 
je tudi ljudski poslanec tov. šterban Karl, 
ki je spomeničar. že v stari Jugoslaviji je 
bil preganjan zaradi političnega in partij
skega sodelovanja.

4. in 7. volilna enota, ki obsegata naselje 
Brezje in Šeden sta napovedali ostalim vo
lilnim enotam tekmovanje na dan volitev.

Volilni sestanek na Studencu
V nedeljo se je v šoli zbralo okrog 60 ljudi, 

da prisostvujejo volilnemu sestanku, ki se je 
vršil v šoli. Sestanka se je udeležil tudi re
publiški poslanec tov. Ilijaž Franc. V go

(Nadaljevanje z 2. strani)
da je tekstil drag in še tudi bo, dokler 
bomo morali dajati tako visoke premije 
na izvoženo vino in druge artikle, ki 
jih izvažamo, da za tako ustvarjene 
devize kupujemo v inozemstvu bombaž. 
Prav zato moramo stremeti za tem, da 
pim hitreje razvijemo našo industrijo 
in mehaniziramo eksploatacijo rudni
kov, da bomo na ta način lahko postav
ljali vse večje količine industrijskih 
proizvodov na svetovno tržišče ter tam 
zamenjali blago za blago. Na drugi stra
ni pa smo prisiljeni doseči pocenitev 
kmetijske proizvodnje, da bi na ta način 
lahko te artikle prodajali v zunanji svet 
brez državne premije. V tem je naša 
rešitev. Samo tako nakazana pot nas 
sta ° pripelie do izboljšanja sedanjega

VLOGA KMETIJSKIH ZADRUG
Po vsem tem pa je potrebno sprego- 

voriti o vlogi naših kmetijskih zadrug,
, 1 i° imajo v splošni preobrazbi našega 
kmetijstva. Naše kmetijske zadruge mo
rajo postati taka organizacijska in de- 
ovna oblika, preko katere bomo lahko 

razdrobljene proizvodne baze, ki so bile 
osiej nepopolno izkoriščene, združili v 

Proizvajalne površine, na ka- 
raK-i b° kmpčki proizvajalec lahko upo-

1 ustvarjalno silo današnje tehnike

in izkušnje sodobne kmetijske strokov
ne znanosti. Edino tako nakazana pot 
lahko osvobodi kmečkega človeka nje
gove zaostalosti in suženjskega odnosa 
do prirode, proti kateri se z navadnimi 
dosedanjimi orodji ne more več uspešno 
boriti.

Pred leti in še prej v stari Jugoslaviji 
iev bila pot do napredka v vasi zelo 
težka. Vsako pridobitev v tehniki in 
kmetijski znanosti je lahko koristil le

je danes od svoje zemlje, predvsem njiv in 
travnikov in kaj bi se lahko na tej zemlji 
pridelalo, če bi se izvršila predvidena meli
oracijska dela. Danes, je nadaljeval tov. 
Kerin, je del te zemlje zamočvirjen, to je 
predvsem celoten pas ob krakovskem gozdu, 
kateri se razprostira od Gržeče vasi v smeri 
proti Malemu Mraševu. Na tej površini so 
večinoma travniki, kateri dajo pičli hektar
ski donos in slabo krmo. Prav tako so tudi 
njive na tem pasu zelo slabe in dajejo pičle 
hektarske donose, naj si bo suša ali pa 
moča. Na drugem pasu odnosno površini, ka
tera se razprostira na levi in desni strani 
ceste Krško—Križaj slabo uspevajo poljski 
pridelki, ker je to svet z zelo tanko orno 
površino in prodnato spodnjo plastjo. Tov. 
Kerin je opozoril navzoče kmete, da oni sami 
najbolje vedo kako jim leto za letom ta zem
lja malo daje. Močnejše gnojenje je nemo
goče, ker gnoj, posebno v sušnih letih po
žge rastline. A brez izdatnega gnojenja je 
nemogoče ustvarjati debelejšo plast žive ruše, 
v kateri bi rastline lahko dobro uspevale. 
Poleg tega je znano, da meglice, ki se dvi

gajo nad zamočvirjenimi površinami ob kra
kovskem gozdu, napadajo v bližini posejana 
žita z vlago kar ima za posledico, da često 
nastopa rja, katera uniči večji del zrna in 
v celoti slamo. Vse to so stvari, ki jih je 
treba imeti pred očmi, je poudaril tov. Ke
rin, ko govorimo o potrebi ustanovitve vod
ne skupnosti za teh deset vasi.

Kakor je bilo razvidno iz izvajanja tov. 
ing. Kerina, bi se s prvimi deli pričelo že 
v prihodnjem letu 1953. Najprej bi se pri
stopilo k osuševanju zamočvirjenega pasu. V 
naslednjih letih pa bi se delalo na ustvaritvi 
v celoti izdelanem osuševalnem in namakal
nem sistemu, kakor to pač zahteva sama pri
roda. Za namakanje bi se uporabila voda iz 
Krite m Save, medtem ko bi površine, ki 
se nahajajo v notranjem pasu trikotnika, t. j. 
™®d ®av0 ,ln, Krko, uporabljala podtalna 
voda. Namakalo bi se s tako zvanimi deže- 
valmmi napravami. Jasno je, da bi se z iz- 
ZS5?> ,^tne,ga y.°.dnega sistema na Krškem 
dvignila k° kmetUska proizvodnja ogromno

Iz poteka samega sestanka je bilo razvidno 
da so ljudje z zanimanjem sledili razpravi 
9 izvedbi predvidenih načrtov za osuševanje 
m namakanje njihovih kmetijskih površin 
ter so z navdušenjem sprejeli sklep, da usta^ 
novi jo zgoraj nakazano vodovodno skupnost 
Izvolili so enajstčlanski pripravljalni odbor 
s tov, Longo Francetom na čelu kot pred- 
sednikom odbora. Ta odbor mora izvršiti 
tehnične in organizacijske priprave za usta
novni občni zbor, ki bo predvidoma v prvi 
polovici meseca januarja 1953.

Kakor drugod v naši državi so vodovodne 
skupnosti, katere so bile ustanovljene že v 
stari Jugoslaviji, kakor tudi pozneje po osvo
boditvi pokazale lepe uspehe, kot n. pr. 
Mirnski dolini, Prekmurju, posebno pa v 
južnih republikah, koder te skupnosti zaje
majo po več tisoč hektarjev, tako bo v bliž
nji bodočnosti tudi Krško polje postalo bolj 
rodovitno in bo donašalo bogate sadove' na
šim kmetom. D. F.

December - mesec tiska
V smislu sklepa plenuma Okrajnega 

odbora OF v Krškem bo v mesecu de
cembru v našem okraju mesec tiska. 
V mesecu tiska naj bi bil glavni namen 
dvigniti število naročnikov ter organi
zirati dopisniško mrežo za naš lokalni 
list »Naše delo«, glasilo OO OF Krško. 
Naš okraj šteje 70.618 prebivalcev, od 
teh je samo vsak 44. prebivalec naroč
nik našega lokalnega časopisa. Poleg 
tega imamo v okraju 222 vasi, kjer ni
mamo sploh nobenega naročnika. To 
dejstvo prikazuje nepravilen odnos ob
činskih kakor tudi vaških odborov OF 
do svojega lista. Z ozirom na navedeno 
je treba nujno z vso resnostjo pristopiti 
k razširitvi naročniškega kroga. Da pa 
bo naš lokalni časopis veren odraz vse
ga dogajanja in življenja našega okraja, 
je nujno potrebno, da občinski kakor 
tudi vaški odbori OF organizirajo do
pisniško mrežo ter stalno dopisujejo v 
naš list, kjer naj obravnavajo prav vso 
krajevno problematiko.

V ta namen razpisujemo tekmovanje, 
ki obsega naslednje točke:

1. Kateri občinski OF odbor bo do
segel na svojem področju največje šte
vilo novih naročnikov.

2. Kateri vaški OF odbor bo dosegel 
na svojem področju največje število na
ročnikov.

3. Kateri občinski odbor OF bo naj
bolje organiziral dopisniško mrežo in 
prijavil stalne dopisnike za naš list.

Izid tekmovanja bo objavljen v prvi 
januarski številki 1953.

Zavedajte se, da je tisk važen činitelj 
pri socialistični graditvi naše domovine, 
zato posvetite temu vprašanju prav vso 
pažnjo, da bo uspeh čim popolnejši, ker 
bo od tega uspeha odvisna oblika in 
vsebina lista.

To številko pošiljamo vsem občin
skim odborom OF od 50 do 100 izvodov 
s prošnjo, da jih razdelite med vaške 
odbore OF, odnosno volilne enote v kol- 
portažo z istočasnim nabiranjem na
ročnikov. Denar za poslane izvode na
kažite na naš ček. račun pri NB v Kr
škem štev. 615-95332-16.

Iz Globokega

11 Helfkem podlogu pri Krškem
bo zasvetila elektrika

Prebivalci okoliških vasi Velikega Podloga V načrtu imajo izsuševanje in namakanj'
ze vsa leta pred vojno in po njej hrepenijo 
po električni luči. Kljub temu, da vseh šest 
vasi leži v sredi Krškega polja, niso do danes 
elektrificirane. Pred vojno je k temu mnogo 
pomoglo samo takratno vodstvo, ki je vse
skozi^ le zaviralo napredek in razvoj našega 
kmetijstva. Po osvoboditvi se je ljudstvo ta
koj lotilo te zelo važne graditve, vendar pa 
je zaradi nesporazuma med ljudmi delo za-
®Pal°* 1S ?a bil° tudi pravega človeka, ki bi ------ -- ijuu»ku o
težkočf vodl1 ter ne omagal pri vsaki j res človeka vredno življenje.

Resno se je dela oprijelo ljudstvo šele pred 
nekaj dnevi. Na prošnjo predsednika delav
skega sveta tov. Mežic Alojza, smo prejeli 
od tovarne Celuloza v Krškem 500.000 din. S 
pomočjo šolskih otrok smo že prihodnjega 
dne sklicali sestanek vseh kmetovalcev še ne-
elektrificiranih vasi. Sam nisem mogel ver- _ „ _____ ___ _
jeti tako velikemu obisku. Na sestanku so telj Kokot. Zanimivo je, da so gotovi ljudje 
takoj izvolili elektrifikacijski odbor, ki je ! predlagali v delovno predsedstvo učitelja Ko
še istega dne pričel z resnim delom. Pri- !<ota» v kandidacijsko komisijo pa kaplana, 
hodnji dan smo imeli na razpolago že ves Izgdeda, da so se ti trije gospodje že pr^i 
material za zgraditev transformatorske po- dogovorili in skušajoč zlorabljati našo so- 
staje. Temelji so bili ravno tako že isti dan ciahstično demokracijo, vriniti svoje kandi- 
lzkopani ter betonirani. Zidarji, kateri so za- date v občinske ljudske odbore, kar se je pa 
čeli takoj z delom so obljubili, da bodo ve- zaradi budnosti tamkajšnjih zavednih in po- 
čino dela napravili brezplačno. Vozniki so štenih volivcev izjalovilo. Da je naša siimnia

okoliške zemlje. Za isto so se že zanimali v 
stari Jugoslaviji, vendar je ostalo vse pr? 
samih obljubah. V ta namen se je vršil t 
soli sestanek desetih vasi. Postavili so pri
pravljalni odbor, ki bo takoj pričel z delom 
Vse ljudstvo se naši ljudski oblasti za tak 
napredek zahvaljuje, posebno pa inženirju 
Kerinu, ki se za to delo zanima že več let. 
Pripravljeni smo nuditi vso pomoč, da si 
bomo sami z našo ljudsko oblastjo postavili

Zbor volivcev v Pišecah
Zbora volivcev v Pišecah so se med dru 

gimi udeležili tudi župnik, kaplan ter uči-

5 iTagrablČ premo- j SSSS* SLŠSi "SSŠ' JS&TS&Ž “fS
zenje na lacun dela in izkoriščanja celih katerih je tudi po trideset na gradbišču. V m°vsku v Orehovcu udeležili poleg župnika 
desetin okoli njega živečih siromašnih n,ačrtu ™“m“- da transformatorska po- in kaplana tudi šolska upraviteljica Koko-

staja v teku deset dni pod streho. Vse ljud 
stvo le nestrpno pričakuje samega inženirja, 
ki bo postavil traso za vaški vod, tako da 
bodo že prihodnji teden pričeli z delom za 
postavljanje drogov.

Po vaseh so bili tudi sestanki. Obisk je bil 
sto odstoten. Večina ljudi je za napeljavo. 
Sklenili so, da bodo sami prispevali okrog

slojev, medtem ko si mali in srednji 
kmet kljub svojemu znanju ni mogel 
pomagati k napredku. Danes je to laže, 
ko ljudska država vodi računa o sle
herni gospodarski panogi, da se dviga 
in razvija. Vsa v državi nabrana sred
stva se v te namene uporabljalo Ven- P(d ™ili)ona dina^ev. Sami pa si bodo opre
Hnr ni Honnctili iv, » J 3 mih drogove ter jih tudi sami s pomočjo in-
dar m mogoče dopustiti m danes se ne ženirjcv postavili. Po predračunu, katerega
dopušča, da bi se S temi sredstvi pod- nam jo izstavil DES v Krškem pa nam bo
pirali le posamezniki in na račun skun- p;iman^(0va!° še mnogo denarja. Zato smo 

j- -L. _._j • , j-cii. uh napravili vec prošenj na posamezna nodietja
nosti bogateli, ampak se morajo ta sred- in zadruge, da nam priskočijo na pomoč, ker 
stva uporabljati na tak način, da imajo sami tega brez sk«pne pomoči ne zmoremo, 
od tega koristi vsi marljivi ljudje na f T*„n?m ,^°?° vsiT?dzXaIi ter. i ... . ‘i •' se jim ze v nanrej zahvaljujemo. Posebno na
vasi. Vloga kmetijske zadruge je torej se ves elektrifikacijski odbor ter vse prebi- 
pomagati V cilju splošnega dviga kme- valstv0 zahvaljuje upravi tovarne Celuloze,
tiiske nrmVvodnie na vacn mnhili^iro+i upravnemu odboru ter delavskemu svetu za LijSKe proizvodnje na vasi mobilizirati prvo pomoč ter pričakujemo, da se bodo po
ter usmerjati zbrana sredstva V tiste zgledu iste odzvali še ostali. Vse prebivalstvo 
panoge in dejavnosti, od katerih je pri- j Pričakuie tu<N pomoč od okraja.

čakovati najhitrejših uspehov. | ročju^^^dl^ečja meliorLuska” Zt

tova in njen mož, ki je tudi učitelj, še 
nimiveje je pa dejstvo, da je celo ceremonijo 
žegnanja otvorila šolska upraviteljica Ko- 
kotova z besedami: »Z bogom začnimo, z bo
gom končajmo vsako delo, da bo dober tek 
imelo!« Da je delo dober tek imelo, to ji 
radi verjamemo, saj so se nalivali s sladko 
kapljico in uživali dobrote puranove pečenke. 
Še zanimivejše pa je dejstvo, da se je šol
ska upraviteljica Kokotova in njen mož, ki 
je tudi kot učitelj nameščen v Pišecah ni
sta smatrala potrebnim, da se udeležita pro>- 
slave Dneva republike. S tem mislim, da sta 
jasno in točno pokazala svoj odnos do na
šega delovnega ljudstva in do naše ljudske 
oblasti, čudimo se pa, da Svet za prosveto 
pri okrajnem ljudskem odboru v Krškem te
ga ne vidi, pričakujemo pa, da bo uvedena 
proti njima preiskava in bosta izločena iz 
vrst naših kulturno-prosvetnih delavce^, kajti 
ljudem takega tipa nikakor in v nobenem 
primeru ne more ljudska oblast zaupati vzgo
jo naše mladine.

29. in 30. novembra t. Ifc so bile v Glo
bokem slovesnosti, ki jih okoličani dolgo ne 
bodo pozabili. V soboto, dne 29. XI. je bila 
v soh ob 10. uri svečana proslava praznika 
ustanovitve nove Jugoslavije, zvečer ob 18 

ustanovljena igralska sku- 
Pina KUD Globoko v popolno zadovoljstvo 
in v prepolni dvorani uprizorilo Finž"arievo 
dramo iz kmečkega življenja »Veriga«.

V nedeljo, dne 30. XI. pa so sc pričele 
slavnosti s koncentričnim napadom na Glo
boko, ki so ga izvedli obvezniki predvojaške 
vrgoje Globoko, Artiče, Sromlje, Bizeljsko in 
Fisece pod vodstvom tov. Slavka škrbeta, 
vodje predvojaškega centra Artiče, prej 
Globoko nakar je ob 15. uri sledilo odkritje 
spominske plošče žrtvam fašizma. Tovariš 
Milan Tominc je v imenu masovnih organi- 
Bodi 'iT„Z, ra-V1 d'‘legate in goste, tako tov.

t??, ra’ zast°Pnika OLO Krško in OK 
ZKS Krško tov. Trtico Stefana, majorja JLA 
zastopnika garnizije Cerklje, predsednika 
ZB Krško tov. Jurečiča, zastopnika ministr
stva za gradnje arh. Flaniča, predstavnike 
vseh okoliških množičnih organizacij, obvez
nike predvojaške vzgoje, nakar je pozval na
vzoče, da polože vence. Vence so položili OO 
ZB, masovne organizacije Globoko, sorod- 
niki m prijatelji žrtev fašizma, učiteljstvo 
in pionirji; po položitvi vencev in enominut
nim molkom je gasilska godba Kapele zaigra
la zaIostinko._ Tov. Andrej Kežman iz Globo- 
kega je odkrii ploščo in s klenimi besedami 
orisal življenje Globočanov tako v borbi kot 
v izseljeništvu. Po govoru tov. Kežmana je 
stopil im govorniški oder zastopnik JLA tov. 
major Trtica Stefan, ki je v svojem govoru 
nakazal borbo in trpljenje jugoslovanskih 
narouov v času narodnoosvobodilne borbe, 
[j'aL,t:lko P? tadl današnjo borbo v odnosu 
do SZ in njenih satelitov. Njegov govor je 
izvenel: »Bolje biti grob, nego rob!«
__ *' ® njegovem govoru je govoril v imenu 
OLO Krško in O K ZKS Krško tov. Rado 
Dernac, ki se je v svoj'em govoru spominjal 
proslave odkritja plošče padlim borcem v 
Globokem pred šestimi meseci. V svojem go- 
voru je poudaril, da kakor so se borci po
dajah v borbo, da ne bi tujcu hlapčevali, ta- 

o so tudi žrtve fašizma, ki so komaj ča- 
ale, da bi se vrnile domov in na ruševinah 

»radile svobodno domovino, pustile svoja 
življenja bodisi v tujini, bodisi doma in zato 
se spominjamo njihovega dela in njihovih 
žrtev in 7. decembra dokažimo, da so nji
hove žrtve vredne zaupanja ljudi, ki jih bo
mo volili, da nas bodo vodili v bodoči iz
gradnji socialistične domovine. Po govoru 
tov. Dernača je tov. Tominc razdelil te po
slednje _ spomine ZB svojcem padlih žrtev, 
nakar je mala Mira Škalin deklamirala pe- 
sem »Spomin žrtvam fašizma«. Po igranju 
kapelske godbe je Kostrevc Marjanca dekla
mirala pesem Vide Tauferjeve »Bratu«, Slo
venc Rozika pesem »Talci«, mali pionirji 2. 
razreda osnovne šole Jurič Ivo, Podgoršek 
Marjanca živic Drago in Vogrinc Mira pa 
pesem »Rdeče cvetice«.

Po kulturno-prosvetnem programu, ki so 
ga izvedli učenci in učenke 8-letne šole ▼ 
Globokem, je bila slavnost in otvoritev za- 

d?ma» ki so ga začeli graditi leta 
1948 po načrtih Andreja Kežmana, končana, 
nakar je sledila prosta zabava, za katero je 
skrbela godba PGD Kapele. D. V.

Iz Čateža
V nedeljo, dne 23. prejšnjega meseca, se 

je vršil v Čatežu sestanek žena. Udeležba je 
bila sicer bolj slaba v primeri s številom 
zena’ vendar je bil sestanek zelo plodono- 
sen. Tovarišica Golobova je povedala svoje 
vtise iz IV. kongresa AFŽ ter glavne misli 
iz referatov. Žene so referatu z zanimanjem 
sledile. Po referatu se je začela živahna di- 
skusi.ia o referatu samem pa tudi o drugih 
perečih vprašanjih Razpravljalo se je tudi 
o predstojecih volitvah v občinski in okraj- 
ni ljudski odbor in ugotovili so, da v obč.
mtLll ženf'in p® ena, žena- Kandidatka je mlada zena in bo znala pred odborom zasto-
pati vprašanja, ki se postavljajo pred naše 
»ene. Sklenile so, da bodo vložile vse sile 
ter vplivale se na ostale žene v vasi, da bo
do ze v jutranjih urah 7. decembra izvršile 
svojo osnovno državljansko dolžnost.

Tudi za novoletno jelko je bilo med že
nami precej navdušenja in dobre volje za 
sodelovanje pri pripravah, žene iz Mrzlave 
vasi so sklenile, da bodo za otroke iz svoje 
vasi pripravile zakusko in izdelale lepe igra
če za nase malčke, s katerimi jih bodo ob
darili za novoletno jelko.
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IZPRED SODIŠČA
Pešak Ivo, bivši sekretar OK KPS Krško, 

Kovačič Franc, bivši predsednik OLO Krško 
in soobtoženci pred ljudskim sodiščem

V torek, dne 2.12. je bila v Brežicah 
javna razprava proti obtožencem: Ivanu 
Pešaku, Francu Kovačiču, Jožetu Vah
čiču, Lojzetu Jazbecu, Slavku Avsecu 
in Milki Zagorc.

Ivan Pešak je leta 1950 kot sekretar 
Okrajnega komiteja KPS dovolil pover
jeniku za državne nabave pri OLO, da 
je sklenil s podjetjem »Srem« v Indžiji 
zamenjavo 10.000 kg krompirja za 10 
spalnic, ki so se razdelile privatnim 
osebam. Pri tem pa je bilo za zamenja- 
vo odvzetih 5933 kg krompirja od od
kupnega podjetja Krško po 12 din za 
kilogram. Spalnice so prodali po 12.000 
dinarjev, čeprav je bila vrednost posa
meznih spalnic 31.000 din. Pešak pa je 
dobil spalnico za 10.000 din. Leta 1951, 
ko je prejel od podjetja »Preskrba« na 
Senovem 2500 kg cementa, je nagovoril 
soobtoženega Lojzeta Jazbeca, da mu je 
ta izstavil račun za cement po 2 din za 
kilogram, ne pa po 15,80 din, kakor je 
bila takrat cena za cement. S tem je 
bilo podjetje »Preskrba« oškodovano za 
75.900 din.

Nadalje je nagovoril predsednika Ko
vačiča, da mu je odobril izdajo ene tro- 
delne omare od OLO v vrednosti 8000 
dinarjev.

Na Impolci je pripravil Ivana Sečna, 
ki mu je kot upravnik Doma onemoglih 
izročil 1 železno posteljo z vložki, omaro 
in 2 rjuhi, katere je rabil Pešak za go
spodinjsko pomočnico.

Na Pišecah je leta 1951 kupil od eko
nomije 200 litrov vina in ga plačal po 
50 din in ne po 70 din za liter, kakor 
se je takrat vino prodajalo. Pri tem pa 
je nagovoril upravnika ekonomije Po- 
kalca, da prodaje ne knjiži, da ne bo 
treba plačati davek na promet proizvo
dov v znesku 4000 din.

V letu 1950 je naročil Francu Kova
čiču in Milki Zagorc, preds. okr. kon
trolne komisije, da prepove organom 
okrajne kontrolne komisije vsako na
daljnje preiskovanje zaradi nezakonite 
zamenjave krompirja za spalnice.

Franc Kovačič je izkoristil svoj urad
ni položaj s tem, da je zahteval leta 
1949 od »Živinoodkupa« enega prašiča 
v teži 100 kg po 19 din za kg.

Leta 1951 je kot predsednik OLO do
volil Ivanu Pešaku trodelno omaro, prav 
tako je odredil, da se izda tudi njemu 
ena omara, last OLO Krško, v vrednosti 
4000 din.

Istega leta je dvignil na poverjeništvu 
za komunalne zadeve nakazilo za 5000 
komadov zidne opeke po 2,80 din za 
komad za svojega očeta. Pri tem je bilo 
podjetje oškodovano za najmanj 5000 
dinarjev.

Ob priliki ukinitve oblastnega ljud
skega odbora si je prilastil preprogo v 
velikosti 3 krat 4 metre v vrednosti 
40.000 din.

Jože Vahčič je obtožen, da je po 
predhodnem dogovoru s Pešakom in 
Kovačičem sprejel od tovarne pohištva 
»Srem« 10 spalnic za privatne osebe. 
V zamenjavo pa je poslal omenjeni to
varni 10.000 kg krompirja. Za krompir 
je zamenjal le 3 spalnice, 6 spalnic pa 
je prodal po 12.000 din. Od kontingenta 
prostega in obveznega odkupa je vzel 
5933 kg krompirja.

Lojze Jazbec je izstavil Ivanu Pešaku 
račun za cement po 2 din za kilogram, 
kljub temu, da je cement stal 15,80 din 
za kilogram. Komunalni banki Krško 
pa je dal nalog, da se iz salda pozi
tivnih razlik »Preskrbe« Senovo izplača 
znesek 75.900 din, češ da je cement po
kvarjen.

Na razpravi je povedal, kako je bilo 
s cementom. Izjavil je tudi, da je Pešak 
subjektivno vplival nanj z ozirom na 
njegov položaj.

Slavko Avsec je bil obtožen, da je 
skupno z obtoženim Vahčičem nabavljal 
krompir za spalnice.

Na razpravi je Avsec to zanikal in 
pripomnil, da se ne čuti krivega, niti ni 
on vskladiščil krompirja niti spalnic.

Milka Zagorc je obtožena, da je kot 
predsednica okrajne kontrolne komisije 
preprečila, da bi se vršila nadaljnja 
preiskava v zvezi z nabavo spalnic in

odpreme krompirja v Indžijo. Sama pa 
je prejela tudi eno spalnico za 12.000 
dinarjev.

Od obtoženih so prejeli spalnice še 
Ivan Pešak in sicer za svojo sestro v 
Celju, Jože Vahčič, Slavko Avsec in 
Milka Zagorc.

Navedene osebe so z namenom, da bi 
sebi pridobile koristi, izrabile svoj

uradni položaj in prestopile meje svojih 
uradnih pravic. Zato so bili kaznovani:

Ivan Pešak na 3 leta in 2 meseca za
pora in 5860 din denarne kazni;

Franc Kovačič na 3 leta in 1 mesec 
zapora in 21.000 din denarne kazni;

Jože Vahčič na 4 mesece zapora;
Lojze Jazbec na 2 meseca zapora po

gojno za 1 leto;
Slavko Avsec na 3 mesece zapora po

gojno za 2 leti;
Milka Zagorc na 2 meseca zapora.
Razprava je trajala od 8. ure zjutraj 

do pol 12. ure ponoči.

Delo „PARTIZANA' v Brežicah
V letošnjem poletju smo tudi v Bre

žicah ustanovili telesno-vzgojno dru
štvo »Partizan«. Dotedanje članstvo SŠD 
»Razlag«, telovadnega društva in strel
ske družine se je vključilo v to novo 
enotno društvo.

V začetku delovanja so kot povsod 
nastopile tudi tu večje težave. Edina 
telovadnica v Brežicah in v Trgovski 
šoli sta bili v zelo slabem stanju in ne
sposobni za izvajanje vadbenih ur. Pr
venstvena naloga novega odbora je bila, 
da se usposobi telovadnica za svoje na
mene. S podporo Okrajnega ljudskega 
odbora in članstva, zlasti s prostovolj
nim delom, nam je uspelo, da smo v 
mesecu novembru lahko odprli vrata 
telovadnice.

Od takrat dalje, se je pričelo pravo 
življenje, kajti telovadnica je zaživela. 
Vaditi so pričeli vsi oddelki in tako 
imamo danes v telovadnici že okoli 250 
telovadečih. Ob tej priliki pa bi lahko 
apelirali na vajeniško mladino, da naj 
poveča z vadbo, kajti po sedanji stati
stiki je razvidno, da je zelo slabo za
stopana.

Prav tako je šibak oddelek članic, in 
v tem pogledu bi bilo potrebno izvesti 
širšo agitacijo v naših obratih, da bi 
ženska mladina v večjem številu pose- 
čala vadbene ure v telovadnici.

Vaditeljski zbor in načelništvo ima 
tudi mnogo težav pri izdelavi progra
mov vadbenih ur, kajti v telovadnici 
nimamo vsega potrebnega vadbenega 
orodja. Razna podjetja so nam oblju
bila, da bodo priskočila v tem pogledu 
z raznimi denarnimi dotacijami na po
moč. Osnoval se je pododsek pri odbo
ru z nalogo, da bi čimprej našel sred
stva za popolno opremo telovadnice.

V okviru društva pa delujejo tudi 
razni športni odseki. V tem pogledu je 
zelo agilen odsek za umetno drsanje in 
hokej na ledu. V letošnji jeseni si je 
zgradil igrišče, ki bo v zimskem času 
služilo kot drsališče, v letnem času pa 
bo tu letno igrišče. Pri gradnji nasto
pajo tudi večje finančne težave. S pod
poro republiških športnih forumov, da
lje pa tudi s pomočjo krajevnih podje
tij, je bilo zgrajenega v tem času zelo 
veliko. Toda celotna gradnja še ni kon
čana in treba bo napeti vse sile, da bo 
igrišče primemo v zimski sezoni leta 
1952-1953 za drsališče. Omenjeni odsek 
je dobil nalogo, da organizira ligaško 
prvenstvo FLRJ III. zvezne lige. Zato 
je potrebno, da tudi v tem pogledu po
magamo društvu, da izvede zadane na
loge. 2e dalj časa je v gradnji tudi sta
dion v Brežicah. Prihodnje leto bo da
na že možnost, da se bodo na njem 
vršila tudi nogometna tekmovanja. Isto- 
tako pa bo potrebno pristopiti k izgrad
nji lahkoatletske steze.

Tudi strelski odsek je živahen, saj je 
izvedel tekmovanje v čast VI. kongresa 
ZKJ, dalje pa se je udeležil enakega 
tekmovanja tudi v Krškem. Doseženi 
uspehi so zadovoljivi in to predvsem iz 
vzroka, ker ni na razpolago potrebnih 
pušk. Strelci želijo uvesti preko zime 
tudi sobno streljanje z zračno puško.

V načrtu imajo tudi več tekov čez drn 
in strn, kar bodo izvedli ob nedeljah.

V bežni sliki smo hoteli prikazati 
življenje našega novega društva. Vse
kakor smo za začetno fazo njenega de
lovanja zadovoljni. Uspeh bi bil pa še 
boljši na ta način, da bi se povečala 
agitacija za poset vadbenih ur v telo
vadnici, kajti sedaj nima nihče vzroka, 
da bi se branil telovadbe. Na drugi 
strani pa je želja društva, da se poveča 
finančna podpora raznih mestnih pod
jetij našemu društvu.

Za vse prejete finančne podpore (po
sameznih podejtij ne bi navedli), pa se 
društvena uprava naj lepše zahvaljuje. 
S skupno podporo vsega članstva in 
masovnih organizacij bomo uspeli, da 
bomo še bolj poživili delo Partizana v 
Brežicah.

Ing. M. D.
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PRIPOVEDUJE

Končno sem doživel srečni dan otvo
ritve novega postajnega poslopja v 
SEVNICI. Poslopje je krasna lesena 
baraka in če bi jo še na zunanji strani 
poslikali z narodnimi ornamenti, bi člo
vek mislil, da se nahaja v kakšni prav
ljični deželi. Baraka oziroma novo po
stajno poslopje je res v ponos Sevnici 
in tega se verjetno Sevničani tudi za
vedajo, samo ne vem, če se zavedajo 
tisti činitelji, ki odgovarjajo za postajna 
poslopja v naši domovini. Izgleda, da so 
pri izdelavi načrtov za to poslopje imeli 
odgovorni ljudje pred očmi tudi šev- 
niške železniške stenice iz stare čakal
nice, zato so jim tudi v novem postaj
nem poslopju predvideli material ozi
roma način stavbe, ki omogoča stenicam 
nemoten selekcioniran razplod z vsemi 
življenjskimi ugodnostmi. K izredni pri
dobitvi Sevničanom iskreno čestitam. 
Nazaj grede sem se oglasil v bivši ob
čini Leskovec, kjer sem skušal potola
žiti kmeta Rajka Pečnika, ki poseduje 
32 ha zemlje ter precej rogate živine in 
še kaj drugega, a se je na množičnem 
sestanku v GORNJEM LESKOVCU tako 
bridko jokal in tožil svoje gorje, da ne

Mladinska konferenca na Zdolah
V Zdolah so imeli mladinski aktivi konfe

renco, na kateri je prisostvovalo lepo število 
mladincev in mladink. Konferenca je bila 
sklicana za nedeljo, dne 23. nov. ob 9. nri 
dopoldne, vodil jo je tov. Branko. Po zuna
nje in notranje političnem referatu, ki ga 
je podal član Okrajnega biroja LMS Krško, 
tov. Bregant so sledile volitve v osnovno 
vodstvo — sekretariat. Izvoljen je bil 5-član- 
ski sekretariat, ki bo vodil v bodoče mladino 
iz Zdol.

Po živahni diskusiji in pregledu dela so si 
zadali naloge, katere bodo tudi v počastitev 
V. kongresa KMJ izvršili.

Aktiv, ki v celoti ni šibek šteje 30 elanov 
in članic, vključen je v KUD Tine Rožanc, 
TVD »Partizan«, SD »Srna«. Od vseh na
štetih najbolj deluje mladinski zabavni or
kester, manjka jim samo še tolkalo, saj bi 
ga že nabavili, samo nimajo dovolj denarja. 
Pa tudi TVD »Partizan« je aktiven, čeprav 
boij težko, ker nima prave telovadnice. Za 
zimo se pripravlja smučarska sekcija, ki je 
na dobrem glasu še iz prejšnjih let, saj so 
člani, smučarji sodelovali na okr. smučar
skih tekmah v Žviki pri Krškem. Letos bodo 
organizirali smučarski tečaj, vaditelja imajo 
in tako ne bo težko. In če pogledamo igralsko 
skupino, ki je v preteklem letu gostovala z

igro »Mačeha in pastorka« v Brežicah, Do
bovi, Artičah, bo tudi letos v zimskem času 
naštudirala enodejanko operete »Vasovalci«, 
spremljavo bo pa vodil mladinski orkester. 
V Zdolah bodo tudi na željo mladine zopet 
organizirali plesne vaje s pestrim progra
mom »Vesel sobotni večer«.

Mladina iz sosednjih vasi Anovec, Pleterje, 
Zg. Pohanca, Zdole je tudi v poletnih me
secih pridno pomagala graditi cesto Videm— 
Zdole. Menda ni mladinca, ki bi ne poma
gal pri gradnji, bodisi sam ali pa z vprežno 
živino. Obljubili so, da bodo še pomagali, 
tako da bo cesta izročena prometu 1. maja 
1953.

Aktiv bo ustanovil šahovski krožek, knjiž
nico in obnovil namizni tenis. Da bi se zbli
žala delavska in kmečka mladina, bodo po
vabili na Zdole mladince iz gradbenega pod
jetja Pionir, Videm, odigrali bodo prijatelj
ski dvoboj v šahu in namiznem tenisu.

Mladina iz Zdol, Pleterja, Anovec, Zg. Po- 
hance, tekmuje naprej na okrajno mladinsko 
konferenco, ki bo v Krškem 14. decembra. 
Vsak mladinec je šel vesel na svoj dom, saj 
mu je mladinska konferenca prinesla dosti 
novega in ga vzpodbudila k nadaljnjemu 
delu. -nko

Pionirji iz Senovega nam pišejo:
Odločili smo se, da vam bomo pisali 

o nesreči, ki se je zgodila učencu iz na
še šole.v

V petek, dne 14. novembra se je na 
dolški cesti blizu športnega igrišča 
smrtno ponesrečil Vlado Skoberne, uče
nec I. b razreda. Povozil ga je rudniški 
avto. Ponesrečenca so takoj odpeljali 
z rešilnim avtomobilom v brežiško bol
nico, kjer je podlegel poškodbam. Mrt
vega so v nedeljo pripeljali domov.

Novica o Ladotovi smrti nas je vse 
močno pretresla. Tudi on je bil pionir. 
Zavedali smo se svojih dolžnosti in 
sklenili, da ga vsi spremimo na posled
nji poti. Dolg sprevod se je vil po se- 
novški cesti proti Brestanici. Spredaj 
je v vetru plapolala pionirska zastava, 
za njo so se uvrstili pionirji in pionir
ke, ki so nosili vence in šopke jesen
skega cvetja. Pred vozom je korakala 
naša pionirska godba, ki je med potjo 
igrala žalostinke.

Prispeli smo na pokopališče in se 
zbrali okrog jame. Vanjo so pogrebci

. v snustili belo krsto. Tesno nam je bilo

rasmusrsffi-s m>« =»>■»«
zgraditi vsaj 25 metrsko skakalnico.j Pa uboga Ladotova a •
Smučarji kot hokejisti se tudi v telo- Pri odprtem grobu so se od umrlega 
vadnici pripravljajo za dvig kondicije. I poslovili tov. upraviteljica, načelnik

pionirskega odreda in Ladotova součen- 
ka Anica. Obsuli smo jamo s cvetjem in 
v mraku zapustili pokopališče. Na poti 
domov smo se pogovarjali o lepem po
grebu in sklenili, da bomo odslej na 
cesti vse bolj pazljivi in da se ne bomo 
nikoli obešali na vozila.

Pionirji osnovne šole, Senovo

VSEM KULTURNO PROSVETNIM 
DRUŠTVOM V OKRAJU

V smislu naročila Republiškega odbo
ra Ljudske prosvete Slovenije se mo
rajo vršiti, kakor je bilo to povedano 
na sektorskih konferencah, občni zbori 
društev najkasneje do 15. decembra, 
zato prosimo vsa društva, ki tega še 
niso storila, naj občne zbore do tega 
roka izvrše ter takoj predložijo Okraj
nemu odboru Ljudske prosvete v Krškem 
prepise zapisnikov občnih zborov. Ne 
pozabite na izvolitev delegatov za občni 
zbor Okrajne Ljudske prosvete, ki bo 
konec meseca decembra. Društva, ki 
svojih obveznosti (članarina itd.) na- 
pram Okrajnemu odboru Ljudske pro
svete še niso izvršila, naj to takoj store.

OO LP Krško.

more plačati četrte akontacije. Hotel 
sem mu ponuditi jiekaj bonbončkov, a 
je odklonil, češ da najde tolažbo samo 
v maliganih, ki so bili verjetno tudi 
vzrok njegove sladko-vinjene jokavosti. 
Potegnil sem tudi za ušesa tovariša Ko
čevarja, ki je ukradel boga Bavcu ter 
ga opomnil na resne posledice mašče
vanja »od zgoraj«, ako ne vrne ukrade
nega boga. V KRŠKEM sem občudoval 
iznajdljivost merilne ekipe, ki je bila 
zaposlena pri meritvah za postavitev 
»hidrocentrale«, ki so uporabljali ko
stanjeva drevesa —■ seveda, prej so jih 
obelili —• za napisovanje svojih zna
menj in številk v splošno zadovoljstvo- 
vseh Krčanov. Ko sem prišel pred 
okrajni ljudski odbor sem opazil gručo 
ljudi, ki je z vsemi mogočimi pripo
močki skušala razbrati čas na cerkveni 
uri. Žal se kljub najboljšim daljno
gledom ni moglo ugotoviti, ali so sploh 
še številke in kazalci in če ura teče. 
Upajmo, da se bo našel kje kakšen 
kredit za ureditev tega vprašanja. V 
LESKOVCU pri Krškem pa še vedno 
traja izseljeniški dan, ker še- vedno 
stoje slavoloki, postavljeni za 9. novem
ber. Morda čakajo še na kako izselitev? 
Vrh SUTNE pri hiši št. 30 pa še vedno 
visi rdeča krajevna tabla z napisom: 
Kraj: Šutna, občina: Sv. Križ, srez: 
Krško. Opozoriti bi hotel prebivalce- 
Šutne, naj to zgodovinsko redkost dobro 
zastražijo, ker če bi zvedel zanjo uprav
nik Posavskega muzeja tovariš Stiplov— 
šek, jim jo bo gotovo odnesel, kar bi 
bila za Sutno vsekakor velikanska ško
da, posebno še za tiste, ki se naslajajo, 
ob »zlatih starih časih«. Hitel sem z vso 
naglico v PIŠECE, da ne zamudim 
žegnanja vinskega hrama pri Grmovšku 
v Orehovcu. Dospel sem ravno pravo
časno. Tovarišica šolska upraviteljica 
Kokotova je pravkar svečanost otvorila 
z ganljivimi besedami: »Z bogom za
čnimo, z bogom končajmo vsako delo, 
da bo dober tek imelo!« Besede so me 
silno presunile, posebno ko sem moral 
stati ob strani, ko je žlahtna pišečka 
kapljica pri tovarišici šolski upravite
ljici Kokotovi, njenemu možu, ki je tudi 
učitelj, prečastitima gospodoma župniku 
in kaplanu zalivala puranovo pečenko,, 
ki je res — »dober tek imelo«! Meni so 
se pa sline cedile, mefida zato, ker ne 
začnem in končam vsako delo z bogom. 
Da, da, gospa Kokotova že vedo, kako 
je treba, kajne? Zato pa se ne smemo 
čuditi, če gospa šolska upraviteljica in 
njen mož nimata časa prisostvovati pro
slavi Dneva republike, ker tam ni^ bilo 
delo z bogom niti začeto niti končano, 
zato tudi ni moglo imeti »dober tek« 
pri rujni kapljici in puranovih bedrih. 
Smili se mi samo mladina, ki je za
upana takim vzgojiteljem. Na BIZELJ
SKEM sem pa v Šekoranjevi gostilni 
občudoval nazorno prikazan razvoj raz
svetljave od sveče preko petroplinske 
do električne žarnice. Okoliške šole bi 
lahko imele k Šekoranji poučne eks
kurzije, da si ogledajo to čudo. Upam 
pa, da Bizeljčanom ne bo vedno na
gajala elektrika in da bo kmalu za- 
kraljevala v gostilniškem lokalu samo 
električna žarnica. V BREŽICAH sem 
občudoval agilnost in požrtvovalno delo. 
brežiških množičnih organizacij pri or
ganizaciji množičnega sestanka, ki je 
bil v Brežicah dne 30. novembra. Sesta
nek je bil res množičen, saj se ga je 
udeležilo okrog 80 ljudi, kar je za Bre
žice vsekakor veličastna številka. Dne 
7. decembra si bom pa izposodil heli
kopter in najel nekaj pomagačev, da 
bomo po vsem okraju navili ure bu
dilke, da bodo volivce pravočasno^ opo
zorile na njihovo državljansko dolžnost.

Vas pozdravlja Vaš Pepče.

©režišUi poFiod
Iz Griž proti Celju se pomika partizanska kolona. Dva dni je 

že počivala na kozolcih kmetov Naprudnika, Novaka in Kajtna, 
kamor je prispela po napornem maršu iz Dobrovelj, kjer je dva 
dni prej izvojevala svojo prvo veliko zmago nad Nemci. S takšno 
zmago se lahko ponašajo v letu 1942 v Sloveniji še samo Gorenjci 
z borbo pri Dražgošah in naš Savinjski bataljon.

Pot nas je vodila ob desnem bregu Savinje do petrovškega 
mostu, nato pa smo jo ubrali na nasprotni breg ter se preko Lo
pate pri Celju počasnih korakov pomikali proti Dramljam. Ko je 
bilo Celje že za nami, je pričelo snežiti. Poti proti Dramljam ni 
nihče poznal in vendar smo se po nekaj urah znašli pred njimi. 
Snežilo je vedno bolj. Dramlje smo obšli ter se okrog četrte ali 
pete ure zjutraj ustavili pri nekem samotnem kmetu sredi boste, 
precej daleč za Dramljami, kjer smo predanili.

Dan smo preživeli še dokaj mirno, čeprav brez hrane. Popoldne 
je prispela vest, da gredo v naši smeri Švabi, vendar se ta dan z 
njimi nismo srečali. S prvim mrakom smo nadaljevali pot ter ne
kje pri Ponikvi prekoračili železniško progo in ubrali smer proti 
Slivnici. Vso noč smo hodili ter se proti jutru ustavili zopet pri 
nekem samotnem kmetu v bližini Ljubečne, vsi premočeni in pre- 
mraženi, kajti sneg je že dva dni neprestano padal in bilo ga je 
do pasu. Dan smo zopet preživeli brez tople jedi na skednju in 
štali. Popoldne okrog tretje ure so Nemci nedaleč stran od nas 
hajkali po hostah in streljali v prazno. Vsi smo bili pripravljeni

za borbo, vendar do udara ni prišlo in s prvim mrakom smo na
daljevali pot.

Savinjski bataljon je imel takrat veliko nalogo. Moral bi brez
pogojno prispeti na Bizeljsko, kjer so takrat Nemci na veliko pre
seljevali ter tu pričeti z akcijami in tako omejiti delo Švabov. Na
loga bi bila popolnoma izvedljiva, da nam ni vse to preprečil 
globok sneg. in vsakodnevne borbe in hajke. Ta brežiški pohod je 
vodil Franc Rozman-Stane, a z nami je bil tudi Silas kot njegov 
pomočnik, Štante Peter-Skala, Sergej Kraigher, Zidanšek, Bor, 
Toledo, ki je bil nekoč učitelj v Rušah in španski borec.

Snega je bilo torej do pasu in mi smo s prvim mrakom zopet 
zagazili v cel sneg. Zjutraj smo se ustavili po dolgem in napornem 
maršu pri malem kmetu pri Sv. Hemi nad Slivnico.

»Tu bomo danes predanili,« pravi Stane — in že smo po teh 
besedah lezli na senik ter se drug za drugim zarili v seno, da bi 
v miru prespali ta dan, da se človek vsaj malo odpočije in s to
ploto svojega telesa posuši še obleko, ki je bila premočena kot da 
si padel v vodo. Ali bomo kaj jedli? Ne, na hrano še pomislil ni 
nihče, ker ni bilo ničesar. Za stražo sta skrbela Lojze Vreskov in 
Silas. Menjavala se je vsako uro, da bi na ta način vsak čim manj 
zmrzoval in se čimbolj počil. Okrog enajstih je pričel nekdo buditi. 
Robin, kot mitraljezec je zagodrnjal na tovariša: »Kaj rogoviliš in 
nas budiš!« Tovariš pa mu odgovori, da naj bo tiho, če hoče dobiti 
kuhanega vina, čeprav je grenko, a sladkor si naj misli sam. Po 
tej dobroti, ki smo jo prejeli, je kmalu zopet vse smrčalo in sanjalo 
o lepših dneh.

Okrog enih pošlje Stane za vsak slučaj dva v patrolo. To sta 
bila Don in Curk. Počasi se pomikata proti vrhu, od koder smo 
zjutraj prišli. Sneg je prenehal naletavati in gaz se je za nami

kar dobro poznala, saj je bila široka najmanj pol metra. Bilo je 
ravno na Dan vseh svetih, t. j. prvega novembra. Ko sta zavila 
okoli malega ovinka, se nenadoma pojavi pred njima nek človek v 
dežnem plašču, hipoma dvigne brzostrelko izpod plašča ter zavpije. 
»Htinde hoch!« Tovariša dvigneta roke, kajti bilo je vse tako iz
nenada, da ni bilo mogoče seči po samokresu.

V glavah partizanov so se prepletale misli. Spogledala sta se 
samo za bežen hip in že sta se razumela. Don seže naglo v zep, 
vendar ni uspel zgrabiti za samokres, ko mu Švaba prestreli nogo 
nad kolenom. V tem trenutku pa sune Curk s svojimi močnimi 
rokami gestapovca v obraz, ga sune v sneg, iztrga brzostrelko ter 
mu pobere izza pasu bombe. Gestapovec je od močnega sunka 
prstov na mestu oslepel. Curk skoči k Donu, da mu pomaga na 
noge ter jo oba urnih korakov ubereta do svojih, ki so se dremali 
in niso vedeli, kaj se godi zunaj. . , . .

»Brž na noge! Švabi!« je zaklical Curk. Po nekaj minutah je 
bila kolona že pripravljena za pohod, pa tudi za borbo, če bo treba. 
Da so našli Švabi pot do nas, ni bilo težko. Izdajala nas je široka 
gaz, nek kmečki fant pa se je potrudil in stopil v Celje do gestapa. 
Švabi so mobilizirali ta dan še tamkajšnje domačine ter jih oboro
žili z avstrijskimi karabini in dali vsakemu po 11 nabojev.

Stane je odredil, naj krene kolona proti sosednji kmetiji, kjer 
je bilo videti nekaj gozdička. Komaj se kolona premakne, že se 
sreča z dvema ženskama, ki so nosile koše. Nenadoma se obrnejo 
v nasprotno smer ter prično bežati. Takoj smo spoznali, da so to 
preoblečeni gestapovci. Kmalu za tem že padajo streli od sosedne 
hiše. Kdo vraga strelja? Švabov ni bilo videti, domačini pa menda 
nimajo orožja in tudi ni verjetno, da bi streljali, kaj takega se 
nismo doživeli. Vendar smo se motili. To pot so streljali po nas 
prvič domačini — izdajalci svoje domovine.

(Se nadaljuje)'


